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روز گذشــته مقاومت یمن در تداوم اقدامات 
راهبردی خــود علیــه صهیونیســت ها، یک 
کشتی دیگر با مقصد ســرزمین های اشغالی و 
همچنین بالگردهــای امریکایی را مورد هدف 

قرار داد.
فرماندهی مرکزی ارتــش امریکا، ســنتکام، با 
انتشــار بیانیه ای، به این حادثه کــه در نزدیکی 
بنــدر الحدیده یمن رخ داد، واکنش نشــان داد. 
این مرکز مدعی شد، زمانی که قایق های متعلق 
به حوثی هــای یمن بــه یک کشــتی کانتینربر 
تیراندازی می کردند، بالگردهای نیروی دریایی 
امریکا برای حمایت از کشتی وارد عمل شدند که 
این امر موجب تبادل آتش فیمابین شد و طی آن 

چند قایق غرق شدند.
البته باید گفت کشتی مذکور، متعلق به شرکت 
مرســک بوده که پیشــتر اعلام کرده بود مسیر 
حرکت خود را به دور آفریقا تغییر خواهد داد. لذا 
حضور این کشتی، نشــان دهنده عدم استطاعت 
شرکت های کشــتیرانی در دور زدن آفریقا برای 
دور ماندن از حملات ارتش یمن و نیاز به عبور از 

دریای سرخ است.
ســاعاتی بعد ارتش یمن، شــهادت رزمندگان 

دریایی یمن در حمله امریکا را تأیید کرد.
نیروهای مســلح یمن در بیانیه خود آورده است 
نیروهــای امریکایی اقدام به حمله به ســه قایق 
متعلق به نیروی دریایی یمــن کردند که منجر 
به شهادت 10نفر از نیروهای دریایی شد. ارتش 
یمن تأکید کرد که دشمن امریکایی عواقب این 

جنایت را تحمل خواهد کرد.

بهنام صمدی

شهادت 10 نفر از نیروهای 
دریایی ارتش یمن
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درحالی قیمت برنج خارجی با ورود برنج تنظیم بازاری شرکت بازرگانی دولتی 
ایران )جی تی سی( به بازار، 15 هزارتومان کاهش یافته که در سال جاری بازار 

برنج داخلی و خارجی از لحاظ قیمتی از آرامش برخوردار بوده اســت.
یکی از اهداف دولت ســیزدهم از ابتدای شــروع به کار خــود، تنظیم بازار 
کالاهای اساســی با اتکا به افزایش تولیدات کشاورزی داخلی بوده به طوری که 
طی یک ســال اخیر حمایت  های بی سابقه ای از تولیدکنندگان بخش کشاورزی 
به عمل آمده اســت تا عــلاوه بر تأمین امنیت غذایی کشــور، آرامش به بازار 

کالاهای اساسی بازگردد.
»رضــا کنگری« رئیس اتحادیه بنکــداران مواد غذایی تهران در گفت وگو با 
»ایران« با بیان اینکه کالاهای اساسی در بازار به وفور یافت می شود، گفت: در 
پی اقدامات دولت سیزدهم علاوه بر وفور برنج در بازار، قیمت این محصول در 

سال جاری ثبات پیدا کرده است.
وی افزود: در واقع افزایش عرضه منجر به رکود این محصول در بازار شــده 
تاجایی که قیمت ها رو به کاهش اســت. رئیــس اتحادیه بنکداران مواد غذایی 
تهران با تأکید بر اینکه برنج هندی و پاکستانی در بازار به میزان کافی موجود 
است و کمبودی در این زمینه نداریم، اظهارداشت: طی هفته های اخیر با ورود 
برنج تنظیم بازاری هندی دانه بلند شــرکت بازرگانی دولتی ایران توسط وزارت 
جهاد کشــاورزی قیمت هر کیلوگرم برنج خارجی شامل هندی و پاکستانی در 

بازار 15 هزار تومان کاهش یافته است.
به گفته وی، برنج شــرکت بازرگانی دولتی ایران ۳۳ هزار تومان اســت که 
بــا نــرخ ۳۴ هزارتومان وارد بازار می شــود  و با نرخ ۳5 هزارتومان به دســت 
مصرف کنندگان می رســد. کنگری گفت: پیش از این قیمت هر کیلوگرم برنج 
خارجی هندی و پاکســتانی درجه یک بیش از ۶0 هزار تومان در بازار عرضه 

می شــد که اکنون به ۴5 تا 50 هزار تومان رسیده است.
رئیــس اتحادیــه بنکداران مواد غذایی تهران اضافه کــرد: درحال حاضر به 
دلیــل وفور برنج تولید داخلی در بازار، هر کیلوگرم برنج ایرانی بین ۳۸ تا ۹5 
هزارتومان به دســت مصرف کنندگان می رســد که البته قیمت ۹5 هزارتومانی 

تنها مربوط به برنج باکیفیت هاشــمی گیلان است.
وی تصریــح کرد: البته این قیمت های عمده فروشــی بنکداری اســت و در 
بازار خرده فروشــی با 15 درصد افزایش به دست مصرف کنندگان باید برسد و 

نرخ هایی بیش از این، اجحاف به مصرف کنندگان است.
کنگری گفت: ثبات قیمت برنج ایرانی و خارجی با سیاستگذاری های وزارت 

جهاد کشاورزی تداوم خواهد داشت.
  افزایــش ۳0 درصدی نرخ حبوبات در پی تغییر ارز پرداختی

رئیــس اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهــران درباره افزایش قیمت حبوبات 
گفت: روز چهارشــنبه تغییر نرخ ارز حبوبات از تالار اول یعنی ۲۸هزارو 500 
تومان به تالار دوم ۴۲ هزارو ۲00 تومان مطرح شد که این امر موجب افزایش 

۳0 درصدی قیمت حبوبات خواهد شد.
وی با بیان اینکه حبوبات یکی از کالاهای اساســی در سبد خانوار به شمار 
می رود، افزود: از ابتدای ســال تاکنون قیمت حبوبات به دلیل کمبود عرضه و 
یا نوســان نرخ ارز بین دو تا ســه مرحله افزایش قیمت داشته است که با این 

افزایش مجدد ۳0 درصدی ممکن اســت با کاهش تقاضا روبه رو شویم.
کنگــری بــا بیان اینکه طبق آمارها ۴0 درصد حبوبات مورد نیاز کشــور از 
محل واردات تأمین می شــود، اظهارداشت: ۸0 درصد عدس مورد نیاز کشور از 
محل واردات و از کشورهای روسیه و کانادا تأمین می شود، بنابراین تغییر نرخ 

ارز در قیمت این محصول تأثیر به ســزایی خواهد داشت.

کاهش کاهش ۱5۱5 هزارتومانی قیمت برنج خارجی هزارتومانی قیمت برنج خارجی
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رشــد بی وقفه قیمــت مســکن و اجاره بها در 
ســال های اخیر، تأمین مسکن را برای بسیاری از 
خانوارهای دهک متوسط و با درآمد متوسط به یک 
معضل اساسی و برای افراد کم برخوردار غیرممکن و 
دست نیافتنی کرده است. باتوجه به اهمیت تأمین 
مسکن و هزینه آن در سبد خانوار، حمایت از اقشار با 
درآمد متوسط و پایین توسط دولت موردتوجه قرار 
گرفته است. ساخت مسکن حمایتی در قالب نهضت 
ملی مسکن، پس از سال ها توقف ساخت این نوع 
مسکن، بخشی از برنامه حمایتی دولت برای تأمین 
مســکن دهک های میانی و پایین جامعه است. در 
نهضت ملی مسکن، زمین را دولت به صورت رایگان 
تأمین می کند و برای ساخت مسکن نیز تسهیلات 
بانکی در نظر گرفته شــده است. باتوجه به اینکه 
درآمد ماهانه و سالانه بیشتر متقاضیان نهضت ملی 
مسکن کفاف بازپرداخت تسهیلات بانکی این طرح 
را نمی دهد، این مطلب دولت را بر آن داشته تا سود 
تسهیلات را برای بخشی از متقاضیان کاهش دهد.

تســهیلات نهضت ملی مســکن در کل کشور 
به صورت مساوی و برابر، 550 میلیون تومان است، 
سود این تسهیلات مانند نرخ سود بانکی و۲0درصد 
است اما برای دهک های هدف، دولت نرخ سود را به 
1۸ درصد کاهش داد. اگر نرخ سود تسهیلات 550 
میلیون تومانی را ۲۳ درصد و بازپرداخت آن را در 
بازه زمانی ۲0 ســاله در نظربگیریم اقساط ماهانه 
آن نزدیک به 11 میلیون تومان می شــود، هرچند 
کارشناســان حوزه پولی_بانکی به این نکته اشاره 
می کنند که باتوجه به اینکه وام نهضت ملی نیاز به 
سپرده گذاری ندارد و زمان بازپرداخت آن ۲0 ساله 
است بنابراین وام ارزانی حساب می شود اما بسیاری 
از متقاضیان مسکن توان مالی بازپرداخت اقساط 
ماهانــه این وام را ندارند. در روزهای اخیر مهرداد 
بذرپاش، وزیر راه و شهرسازی از بررسی کاهش نرخ 
ســود تسهیلات نهضت ملی مسکن خبر داده بود. 
درخصوص تصمیمات جدید تعیین نرخ ســود وام 
نهضت ملی مسکن، محمدرضا مهدیاراسماعیلی، 
مدیرعامــل صندوق ملی مســکن، در گفت و گو با 
_ایران_ از کاهش نرخ سود تسهیلات نهضت ملی 
مســکن برای برخی خانوارها به 5 درصد خبر داد. 
وی اظهار کرد: جمع بندی در رابطه با نرخ ســود 
تسهیلات طرح مذکور به عهده شورای پول و اعتبار 

است. قرار بر این شده است که اقساط وام نهضت 
ملی مسکن پلکانی شود؛  در این صورت وام گیرنده 
در ماه ها و سال های ابتدای دوره بازپرداخت تحت 
فشار اقســاط بالا قرار نمی گیرد. وی افزود: براین 
اســاس در دو ســال ابتدایی بازپرداخت، اقساط 
حداکثر ماهانه 5 میلیون تومان اســت تا در توان 
متقاضیان نهضت ملی مسکن باشد.   پس از دو سال 
نیز، اقساط به صورت پلکانی افزایش خواهد یافت.

اســماعیلی با بیان اینکه فعلًا ســود تسهیلات 
نهضت ملی مسکن 1۸ درصد است، گفت: در رابطه 
با کاهش نرخ سود این تسهیلات، هنوز مصوبه ای از 
سوی شورای پول و اعتبار نداشته ایم. منابع مورد 
نیاز مابه التفاوت سود تسهیلات نیز به صورت الگوی 
قبلی که یک سوم از سوی بانک مرکزی، یک سوم 
توسط صندوق توسعه ملی و یک سوم نیز از محل 
منابع صندوق ملی مسکن است، تأمین خواهد شد.

وی بیان کرد: قرار نیســت نرخ سود 1۸ درصد 
کاهش یابد، بحث این اســت که یک گروهی که 
در زمان حاضر ســود تســهیلات آنها 1۸ درصد 
است مشمول تســهیلات مسکن روستایی با نرخ 

5 درصد شوند.
به گفته اســماعیلی، برای دو گــروه از خانوار، 
کاهش نرخ سود بانکی تسهیلات نهضت ملی مسکن 
به 5 درصد در نظر گرفته شده است و پیشنهاد آن 

به شواری پول و اعتبار ارسال شده است.
وی گفــت: گروه اول متقاضیان در شــهرهای 
کوچک و بســیار کوچک و شــهرک هایی هستند 
که در مجاورت روستاها قرار دارند. این مناطق در 
نزدیکی بافت روســتایی قرار دارند و در واقع بین 
مرز شهری و روستایی هســتند. هدف از کاهش 
سود تســهیلات نهضت ملی مسکن به این افراد، 
گسترش دامنه پرداخت تسهیلات مسکن روستایی 
اســت که نرخ ســود آن 5 درصد است. ما در نظر 
داریم استفاده کنندگان از وام ارزان مسکن روستایی 

را افزایش دهیم.
مدیرعامــل صندوق ملی مســکن گفت: گروه 
دومی که برای کاهش نرخ سود تسهیلات نهضت 
ملی مســکن در نظر گرفته ایم ساکنان بافت های 
فرسوده هستند که خانه خود را نوسازی می کنند. 
برای مثل ملکی یک یا دو طبقه در بافت فرسوده 
نوســازی و به ملک ۶ تا 10 طبقه تبدیل می شود، 

ما به دو طبقه از این واحدهای نوسازی شده که در 
واقع سهم اولیه مالک بوده وام با نرخ سود 5 درصد 

پرداخت می کنیم.
هدف؛  ترغیب به نوسازی بافت های فرسوده

اســماعیلی هدف از این اقدام را ترغیب ساکنان 
بافت های فرســوده به نوسازی عنوان کرد و گفت: 
ساکنان بافت های فرسوده چون اجاره نشین نیستند 
ریسک نوسازی و هزینه آن را نمی پذیرند و به زندگی 
در واحد فرسوده ادامه می دهند اما کاهش نرخ سود 
تسهیلات بانکی مشوق خوبی برای این افراد است. 
به این ترتیب برنامه دولت برای نوسازی نیز سرعت 
می گیرد. مدیرعامل صندوق ملی مسکن، با اشاره به 
متقاضیان نهضت ملی مسکن در دهک های 1 تا ۴ 
نیز گفت: دولت برای این دهک ها نیز برنامه حمایتی 
در نظر گرفته اســت به این ترتیب که سازندگان یا 
سرمایه گذارانی که وارد ساخت و ساز و تولید مسکن 
می شوند را ترغیب می کنیم تا ملک ساخته شده را با 
برنامه اجاره به شرط تملیک به متقاضیان دهک های 
1 تا ۴ که درخواست آنها در برنامه نهضت ملی مسکن 

ثبت شده، واگذار کنند.
وی با اشــاره به فرایند ایــن برنامه گفت: مثلًا 
متقاضی که آورده اولیه کافی را برای نهضت ملی 
مسکن ندارد، این آورده را به عنوان بخشی از هزینه 
اجاره به شرط تملیک به مالک می پردازد، مثلًا اگر 
واحد یک میلیارد تومان قیمت دارد، اگر متقاضی 
100 میلیون تومان آن را پرداخت کند، مالک 10 
درصد این واحد می شود و اجاره پرداختی او برای 
۹0 درصد هزینه باقیمانده ملک اســت که به این 
ترتیب هم اجاره ماهانه او کاهش یافته و هم بجای 
پرداخت اقساط بانکی اجاره ملکی را می پردازد که 
به مــرور زمان با پرداخت هزینه، می تواند صاحب 

آن شود.
وی افزود: ما از سازندگان و سرمایه گذارانی که وارد 
این طرح می شوند حمایت می کنیم و این افراد در 
قالب صندوق املاک و مستغلات می توانند سرمایه 
خود را حفظ و اجاره مســکن خود را به قیمت روز 
دریافت کنند. مدیرعامل صندوق ملی مسکن افزود: 
برای اقشار کم برخوردار نیز نهادهایی مانند بهزیستی، 
بنیاد مســتضعفان، کمیته امــداد و... حمایت های 
یارانه ای، تســهیلات کم بهره و پرداخت اجاره بهای 

آنان را برعهده می گیرند.

اقساط وام نهضت ملی مسکن کاهش یافت

سازندگان و 
سرمایه گذارانی 
که وارد این طرح 
می شوند حمایت 
می کنیم و این افراد 
در قالب صندوق 
املاک و مستغلات 
می توانند سرمایه 
خود را حفظ و 
اجاره مسکن خود 
را به قیمت روز 
دریافت کنند.

   »نان« دانشگاه ها در سفره خودروسازی
 مسیر پرفرازونشیب ارتباط صنعت و دانشگاه باید پیش از این 
هموارتر می شــد و خروجی این ارتباط را از سال های گذشته 
با رفع کاســتی ها در صنعت می دیدیم؛ با این همه، در دولت 
سیزدهم این مسیر مورد توجه قرار گرفت و اکنون با مدیریت 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و ایجاد مراکز علم و فناوری در 
شرکت های صنعتی، حرکت در این مسیر شتاب گرفته است. 
در همین خصــوص پیمان صالحی، معاون پژوهشــی وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری در گفت وگو با »ایران« درباره ادامه 
تعاملات و ارتباط این وزارتخانه با صنایع خودروسازی کشور 
گفت: ارتباط وزارت علوم، تحقیقات و فناوری با خودروسازان 
ارتباط خوبی اســت و خیلی از شــرکت های خودروسازی در 
کشــور دارای مراکز نوآوری هســتند. در حوزه پژوهشــی و 
فناوری، این ارتباطات برقرار اســت یعنی اســتارت آپ هایی 
هستند که در این مراکز نوآوری فعال اند و مراکز نوآوری ما در 

خودروسازی ها مستقر است.  
وی افزود: یکی از برنامه  های ما، همکاری با خودروســازی ها 
ذیل سیســتمی به نام »نان« )نظام ایده ها و نیازها( است که 
در همکاری با یکی از خودروسازی های اصلی کشورمان است. 
این سامانه بســتری قابل قبول برای ارتباط مستقیم و بدون 
بوروکراسی با شــرکت های دانش بنیان، مؤسسات پژوهشی 
و دانشگاه ها در ســطح گروه صنعتی در مســیر رفع نیازهای 
فناوری صنایع خواهد بود و از این به بعــد هم تحقیقات وارد 
شده به سامانه »نان« در نهایت تبدیل به طرح های فناورانه و 

نوآورانه برای خودروسازی ها خواهد شد.
علاوه بر وجود یک ســامانه برای درج ایده هــا و نیازها، لازم 
اســت نیروهای متخصص این حوزه هم تربیت شوند. صالحی 
در این باره توضیح داد: یک بخش قابــل توجه دیگر از کار نیز 

مربوط به تربیت نیروی انسانی است.
ما یک مســئولیت دیگر هم به عنوان تربیت نیروی متخصص 
خودروسازان داریم که این مسأله امر بسیار مهمی است. همین 
خودروسازان متخصص بعداً می توانند ارتباطات را حفظ کنند.

بورسیه نیروها برای افزایش دانش
معاون وزیر علوم، تحقیقات و فناوری درباره بورسیه نیروهای 
متخصص و جذب آنها در دانشگاه ها از طریق آزمون سراسری 
گفت: یکی از اتفاقاتی که امســال افتاد این بود که یک هزار 
نفر از سوی یک شــرکت خودروســازی برای تربیت نیروی 
متخصص بورســیه شــدند. یعنی با منابع مالی آن شرکت، 
یک هــزار نفــر از نیروهای این شــرکت بورســیه تحصیلی 
خواهند گرفت و بر اســاس نیازهایی که آن خودروساز دارد 

تعلیم می بینند.
صالحی گفت: همان طور کــه عنوان شــد، در نظامی که در 
معاونت آموزشــی وزارت علوم، تحقیقــات و فناوری تعریف 
شده، از سال گذشــته برای این امر برنامه ریزی صورت گرفته 
و با همکاری صنایع در حال پیشرفت است. صنایع می توانند 
از طریق دانشــگاه های سراسر کشــور افراد را بورسیه کنند. 
همچنین لازم به ذکر اســت ۳0 درصد ســرفصل دروس این 
دسته از افراد بر اساس نیازهای کارفرما تغییر خواهد کرد. آنها 
می توانند از طریق آزمون سراسری اقدام کنند. حتی مشخص 
شده هر دانشگاه، چند نفر دانشــجو، متناسب با آن نیازی که 
صنعت دارد، در چه رشــته هایی و برای چه صنایعی پذیرش 
خواهد کرد. بنابراین در طرح های تحقیقاتی با خودروسازان، 
ابتدا بحث تربیت نیرو و دوم طرح های تحقیقاتی حائزاهمیت 

است.
بر اساس سیاست های جدید  تسهیلات بیشتری

 برای شرکت های دانش بنیان منظور می شود
ســجاد محمدعلی نژاد، معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری در ایــن زمینه بیان کرد: ما در حال حاضر 
با یکی از مجموعه های خودروساز از سازمان گسترش صنایع 
وزارت صمت که متولی و سهامدار اصلی خودروسازان کشور 
اســت تفاهمنامه ای امضا کردیم و قرار است در زمینه توسعه 
خودروســازان در زمینه فنــاوری، ورود و اقدامات جدیدی 

صورت گیرد.
وی افزود: همچنین یکی از شرکت ها درخواست یک پردیس 
علم و فناوری کرده اســت و می خواهد مرکز نوآوری خود را 
توسعه دهد اما طبیعتاً باید روال قانونی آن طی شود. این نشان 
می دهد آنها قصد ورود جدی تری به حوزه علم و فناوری دارند. 
با توجه به سیاســت های وزارت صمــت در حوزه خودروهای 
برقــی، اقداماتی را هم در حــوزه فناوری بــرای بحث باتری 
خودروها و سایر موارد داشتیم. بنابراین تعاملاتی وجود دارد 
ولی می تواند گسترده تر از این باشد و تفاهمنامه اخیر نیز برای 

همین امر است.
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       یاورشــهرها می توانــد نقطه پایــان اعتیاد و 

بی خانمانی باشد
نهادها و سازمان های مختلف دولتی و غیردولتی سعی دارند 
با متدهای جدید و برنامه ریزی، از آمار معتادان به مواد مخدر 
ســنتی و صنعتی بکاهند. در حال حاضر، شهرداری تهران در 
کنار نهادهای مرتبط با کاهش آسیب های اجتماعی ناشی از 
اعتیاد، مراکزی را راه اندازی کرده است. ۹ مرکز تحت عنوان 
»یاور شــهر« ایجاد شده اســت تا در زمینه درمان اعتیاد، به 
افرادی که در این حوزه نیاز به خدمات رسانی دارند، تسهیلات 
ارائه دهد. یاورشــهر قرار است جایی باشــد برای شروعی نو 
و بازگشــت دوباره به زندگی کســانی که به خاطر اعتیاد، به 
مرحله ای می رسند که بی خانمان، مستأصل، درمانده و بی یاور 

و تنها می شوند.
افرادی که در ایــن مراکز پذیــرش می شــوند، ۹ مرحله را 
برای بازگشــت به خانواده و جامعه طی می کنند که شــامل 
سم زدایی، بازیابی هویت، سلامت جسمانی، معنویت  افزایی، 
مهارت آموزی، حرفه آمــوزی تخصصی، اشــتغال درآمدزا، 

حمایت از خانواده و صیانت پس از خروج است.
ظرفیت نگهــداری معتادان متجاهر در شــهرداری تهران به 

۷500 نفر می رسد
احمــد احمــدی صــدر، مدیرعامــل ســازمان خدمات و 
مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران، به »ایران« می گوید: 
با اجرای فاز نخست ساماندهی در یاورشهر ۹، تا پایان امسال 
شــاهد کاهش چشــمگیر حضور معتادان متجاهر در معابر 
شــهری خواهیم بود.او می گوید: هر معتادی کــه در جامعه 
هســت از ما و مانند خانواده ماســت؛ از این رو بــا همه توان 
ســعی داریم که این افراد را پس از درمان بــه آغوش جامعه 
و خانواده بازگردانیم. برای رســیدن به این امر مهم، برنامه ۹ 
گانه ای داریم که در آن حرفه آموزی هم گنجانده شده است. 
هدف گذاری مجموعه شهرداری این است که درصد بالایی که 
پذیرش می شوند، بعد از خروج، بازگشت دوباره نداشته باشند 

و برای همیشه پاک بمانند.
احمدی صدر درخصوص گام های پیش بینی شده در برنامه 
۹ گانه یاور شــهر توضیح می دهد: سم زدایی، هویت بخشی، 
سلامت جســمانی، معنویت درمانی، حرفه آموزی ابتدایی، 
صیانت خانواده، حرفه آمــوزی تخصصی و ورود به بازار کار، 
باز اجتماعی شــدن آنها و صیانت بعد از خروج، ۹ مرحله ای 
اســت که برای همه افرادی که وارد مراکز می شوند پیگیری 
می شود. هرچند مسأله ای که در این موضوع مهم است و باید 
به آن توجه شود این اســت که یک نهاد به تنهایی نمی تواند 
در حل مشکلات مربوط به معتادان متجاهر موفق باشد بلکه 
همه نهادها و ســازمان های مرتبط از جمله صداوســیما در 
زمینه فرهنگ ســازی در این حوزه باید یاریگر هم باشند تا 
بتوان گام های مؤثری را در این عرصه برداشــت.مدیرعامل 
سازمان خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران، 
درباره روند تکمیل یاور شهر ۹ می گوید: فاز دوم یاورشهر ۹، 
با ظرفیت ۲500 نفر، مراحل پایانی را طی می کند و بزودی 
به بهره برداری می رســد. به این ترتیــب ظرفیت نگهداری 
معتادان متجاهر در شــهرداری تهران به ۷500 نفر خواهد 

رسید.
افزایش قابل توجه آمار ترک بی بازگشت

احمدی صدر با اشاره به اینکه یاورشهر قرار است یاری کننده 
معتادان متجاهر باشد، ادامه می دهد: مراکز یاورشهر رویکرد 
تربیتی، آموزشی و درمانی دارد تا بتوانیم درصد کسانی را که 
به سمت مواد برنمی گردند در حد قابل توجهی افزایش دهیم. 
می توان گفت بازگشت این افراد به جامعه در یک سال گذشته 
بالای ۳0 درصد بوده است که نرخی قابل ذکر است. در گذشته 
خیلی از این افراد به محض خروج از مراکز نگهداری بار دیگر 
به سمت اعتیاد می رفتند، اما ظرف یک سال گذشته شاهدیم 
که آمار بالایی از افرادی که در ایــن مراکز ترک کرده و از آن 
خارج شده اند، حدود یک سال است به سمت اعتیاد نرفته اند.

مدیرعامــل ســازمان خدمــات و مشــارکت های اجتماعی 
شــهرداری تهران توضیح می دهد: شــرایطی فراهم شده تا 
افراد پس از طی کردن سیر درمان، به صورت 15 نفری بتوانند 
در یک سری مراکز به صورت جمعی زندگی کنند تا بازگشت 
مطمئن تری به جامعه داشــته باشــند، چرا که برخی پس از 
ترک هم توسط خانواده پذیرفته نمی شوند و جایی برای رفتن 
ندارند. در میان همه مشــکلات موجود در ایــن حوزه، یکی 
از ارکان مهم برای بازگشــت، خانواده معتاد اســت، بنابراین 
دســتگاه های حمایتی باید برای حمایت از خانواده این افراد 

نیز ورود جدی داشته باشند.

در ســه ماهه دوم ســال 1۴0۲، سهم بیکاران 
روستایی از کل بیکاران کشور 15.1 درصد بوده که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته، تعداد بیکاران 

روستایی ۳ درصد با کاهش مواجه شده اند.
روند شــاخص بهبود بازار کار در تابستان سال 
1۴0۲ مثل فصل بهار همین ســال ادامه یافت و 
گزارش مرکز آمار از اشــتغال و بیکاری این فصل 
نشان می دهد که نرخ بیکاری در تابستان سال جاری 
نســبت به مدت مشابه ســال گذشته، با 1 درصد 
کاهش به ۷.۹ درصد رســید. نرخ اشتغال نیز در 
این بازه زمانی با 0.1 درصد افزایش به ۳۸.۳ درصد 
رسید و نرخ مشارکت اقتصادی نیز روند افزایشی 
خود را در تابستان ادامه داد و به ۴1.۶ درصد رسید.

روایت مرکز آمار از اشــتغال و بیکاری تابستان 
ســال 1۴0۲ حکایــت از آن دارد که نرخ بیکاری 
روستاییان از روند کاهشــی برخوردار بوده است. 
به طوری که در این فصل نسبت به سه ماهه دوم سال 
1۴01، نرخ بیکاری روســتایی 1.۸ درصد کاهش 

یافته و از ۶.۸ درصد به 5 درصد رسیده است.
وضعیت اشتغال روستایی

اشتغالزایی روستایی نیز رو به رشد بوده است. 
داده ها نشان می دهند که نرخ اشتغال روستایی در 
تابستان سال 1۴0۲ نسبت به تابستان سال 1۴01، 
1.۳ درصد با افزایش مواجه شده و به ۴1.1 درصد 

رسیده است.
تعداد شاغلان روستایی در تابستان سال 1۴0۲ 
بالغ بر 5 میلیون و ۹۸۸هزار نفر بوده اســت. این 
در حالی اســت که تعداد روستاییان بیکار در این 
بازه زمانی با بیش از 10۴ هزار نفر کاهش به ۳1۷ 

هزار نفر رسیده است.
سهم تعداد شــاغلان روســتایی از کل تعداد 
شــاغلان کشور در تابستان امســال ۲۴.۲ درصد 
بوده اســت. این ســهم اگر چه نسبت به تابستان 
سال گذشته 0.۲ درصد کاهش نشان می دهد اما به 
دلیل افزایش نرخ مشارکت اقتصادی روستاییان در 
تابستان سال جاری نسبت به تابستان سال گذشته، 
این گزاره طبیعی بوده و ســیگنال مثبتی به بازار 

کار روستاییان دارد.
نرخ مشارکت اقتصادی روستاییان در تابستان 
امسال نسبت به تابستان ســال گذشته به ۴۳.۶ 
درصد رســید کــه از افزایــش 0.5 درصدی نرخ 
مشــارکت در بین کارجویان روســتایی حکایت 
دارد. نرخ مشارکت اقتصادی بدین معنی است که 

جمعیت فعال یعنی شاغل یا در جست و جوی کار 
بیشتر شده اســت و این نشان می دهد امیدواری 
به یافتن کار به دلیل بهبود کســب و کار افزایش 

یافته است.
وضعیت بیکاران روستایی

آنچه روند بهبود شــاخص بازار کار روستایی را 
برجسته می کند، کاهش سهم بیکاران روستایی در 
فصل تابستان امسال نسبت به تابستان سال گذشته 
اســت. به عبارتی اگرچه نرخ بیکاری روستایی در 
تابستان امسال با کاهش 1.۸ درصدی مواجه شده 
اما ســهم تعداد بیکاران روستایی از مجموع تعداد 

کل بیکاران کشور ۳ درصد کاهش یافته است.
به معنای دیگر در تابســتان ســال جاری سهم 
بیکاران روســتایی از مجموع کل بیکاران کشــور 
15.1 درصد بوده که این میزان در تابســتان سال 
گذشته 1۸.1 درصد بود. بنابراین سهم بیکاران در 
ســه ماهه دوم امسال ۳ درصد نسبت به سه ماهه 

دوم سال گذشته افت داشته است.
در سه ماهه دوم سال 1۴0۲، تعداد بیکاران کل 
کشور که شامل جمعیت 15 ساله و بیشتر می شود، 
۲ میلیون و 115 هزار نفر بود که ۳1۷ هزار نفر از 

آنها بیکاران روستایی هستند.
تعداد بیکاران کل کشــور در تابســتان امسال 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته، ۲1۷ هزار نفر 
کاهش داشــته که در روستاییان این تعداد حدود 

105 هزار نفر بوده است.
گروه سنی 15 تا ۲۴ ساله

گزارش مرکز آمار از اشتغال و بیکاری تابستان 
ســال 1۴0۲ نشــان می دهد که نرخ بیکاری در 
گروه ســنی 15 تا ۲۴ ساله روستایی نیز کاهشی 

بوده است.
در تابستان ســال جاری نرخ بیکاری این گروه 
ســنی با کاهش ۳.5 درصدی نسبت به تابستان 

سال گذشته به 1۴.۸ درصد رسید.
نکته قابل تأمل اینکه در تابستان امسال سهم 
تعداد بیکاران روســتایی از مجموع تعداد بیکاران 
کشوری در این گروه سنی، 1۹.۶ درصد بوده است 
که این رقم در مقایسه با تابستان سال گذشته ۲.۶ 
درصد کاهش نشان می دهد. در سه ماهه دوم سال 
گذشته سهم بیکاران روستایی از کل بیکاران این 

گروه سنی ۲۲.۲ درصد بوده است.
تابستان امسال، تعداد بیکاران گروه سنی 15 تا 
۲۴ ســاله، 5۳۶ هزار نفر بود که از این تعداد 105 

هزار نفر روستایی بودند.
در تابســتان امسال نســبت به تابستان سال 
گذشــته، نرخ بیکاری گروه سنی 15 تا ۲۴ ساله 
۲.۹ درصــد کاهش یافت و در کانال ۲0.1 درصد 

قرار گرفت.
گروه سنی 1۸ تا ۳5 ساله

نرخ بیکاری در گروه سنی 1۸ تا ۳5 ساله نیز در 
تابستان امسال کاهشی بود و این روند در بیکاران 
روستایی چشمگیر بود. در این فصل نسبت به فصل 
تابستان سال گذشته نرخ بیکاری این گروه سنی 
با 1.۲ درصد کاهش به 15 درصد رسید. این نرخ 
در گروه سنی روستایی ۲.۲ درصد کاهش داشت 

و نرخ آن را به 10.۸ درصد رساند.
در تابستان امســال، کاهش نرخ بیکاری گروه 
سنی 1۸ تا ۳5 ساله روستایی نسبت به شهرنشینان 
شتاب بیشتری داشت. بدین گونه که نرخ بیکاری 
شهری در این گروه سنی 1 درصد کاهش یافت و 

نرخ آن را به 1۶.۲ درصد رساند.
در این میان سهم تعداد بیکاران این گروه سنی 
در بین روستاییان از مجموع کل بیکاران این گروه 
سنی در تابستان امسال15.5 درصد بوده که نسبت 
به مدت مشابه سال گذشــته ۲.۹ درصد کاهش 

نشان می دهد.
در تابستان سال جاری تعداد کل بیکاران گروه 
ســنی 1۸ تا ۳5 ساله، 1 میلیون و 5۲0 هزار نفر 
بوده که از این میان ۲۳۷ هزار نفر از آنها روستایی 

بوده اند.
جمعیــت 15 ســاله و بیشــتر فارغ التحصیل 

آموزش عالی
در سه ماهه دوم امسال نرخ بیکاری جمعیت 15 
ساله و بیشتر فارغ التحصیل آموزش عالی نسبت به 
سه ماهه دوم ســال گذشته به 1۲ درصد کاهش 

یافته که نشان از افت 1.۲ درصدی دارد.
این میزان در این گروه ســنی روســتاییان با 
شیب تندی کاهش داشته و ۴ درصد کاهش یافته 
است. نرخ بیکاری این گروه سنی در روستاییان در 
تابستان سال گذشته 1۹ درصد بوده که در تابستان 
سال جاری به 15 درصد رسیده است. سهم بیکاران 
روستایی در گروه سنی جمعیت 15 ساله و بیشتر 
فارغ التحصیل دانشگاهی از میان کل بیکاران این 
گروه سنی در تابستان سال جاری 10.۴ درصد بوده 
که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲.1 درصد 

کاهش نشان می دهد.

سقوط آزاد نرخ بیکاری در روستاها

قطعاً دردسرهای 
زیادی ایجاد 
می شود و ممکن 
است به انحلال 
تعاونی منجر شود؛ 
بنابراین ایجاد 
پیوندهای عمودی و 
افقی بین تعاونی ها 
ازجمله تعاونی های 
روستایی از اهمیت 
بالایی برخوردار 
است.
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تولید و عرضه خودرو توســط خودروســازان و 
مونتاژکاران عامدانه کاهشی شده و به نظر می رسد 
هدف از کاهش صورت گرفته،  تحت فشار قرار دادن 
شورای رقابت اســت تا افزایش قیمت درخواست 
شده،  مورد موافقت قرار گیرد. استدلال خودروسازان 
و مونتاژکارانی که تولید و عرضه محصولات خود را 
کاهشی کردند این است که به شورای رقابت ثابت 
کنند که با زیان در حال تولید هستند و اگر قیمت 
ها بالا نرود،  بازار خودرو دچار بهم ریختگی شدید 
می شــود. اما گویا شورای رقابت در این مرحله از 
فشارها نمی خواهد کوتاه بیاید و هنوز با درخواست 

خودروسازان موافقت نکرده است.
 توصیه ای از نوع اجبار

تصور خودروســازان این اســت که بــا ایجاد 
حضور دوباره دلالان و سفته بازان در بازار خودرو 
به هــدف گرانفروشــی می رســند. در کنار این 
موارد، خودروســازان و مونتــاژکاران به دنبال آن 
هســتند که فضای رسانه ای کشور را به گونه ای 
رقم بزنند که کارشناسان و صاحبنظران اقتصادی 
از مزایای آزادسازی قیمت ها بگویند و حتی صحبت 
های شفاف وزیر صمت را به نحوی تیتر بزنند که 
گویا وزارت صمت روبروی شورای رقابت است و می 
خواهد با فوریت آزادســازی قیمت خودرو صورت 
گیرد. این در حالی اســت که هفته گذشته عباس 
علی آبادی، وزیر صمت در حاشــیه سومین رویداد 
صنعت دانش بنیان بــا محوریت صنایع کوچک و 
زیست بوم فناوری عنوان کرد که »آزادسازی قیمت  
خودرو،  نیازمند سلسله اقدامات است لذا ابتدا باید 
انحصارها را شکست و شرایط رقابتی را فراهم کرد. 
تا زمانی که رانت در اختیار بنگاه ها و شرکت ها باشد 
بایستی قیمت خودرو  مدیریت و کنترل شود. هدف 
از اختصاص رانت ها بهبود وضعیت و فرصت بهتر 
برای مردم اســت؛ ازاین رو در قیمت گذاری ورود 
می کنیــم.در آینده نزدیک در خودرو به شــرایط 
مناسب نزدیک می شــویم که در چنین شرایطی 

نیاز به قیمت گذاری دستوری نیست.«
خودروسازان با درخواست های مکرر خود برای 
افزایش قیمت خودرو،  می خواهند تمام زیان های 
خود را پوشش دهند و حاضر نیستند با بهره وری، 
مدیریت هزینه داشته باشند. از ابتدای سال جاری 
تا ابتدای آبان ماه، شــورای رقابت بنا به درخواست 
خودروسازان، 1۲ بار  قیمت خودروهای داخلی و 

وارداتی را گران کرده است یعنی به صورت میانگین 
هر ۲ ماه، سه مرتبه قیمت ها افزایشی شده است.

درخواســت های متناوب خودروســازان برای 
گرانی خودروها، در حالی اســت که وضعیت ارزی 
کشــور بهبود یافتــه و سیاســتگذار دخالتی در 
وضعیت تولید و فروش خودروسازان و مونتاژکاران 
ندارد)دولت سیزدهم به صورت ناظر،  نقش آفرینی 
کرده اســت( و مهم تر آنکه مانند سال های ۹۷ و 
۹۸،  خودروسازان با تقاضاهای انباشت و کاذب روبرو 
نیستند و حجم قابل توجهی از تقاضاها به خصوص 
تقاضاهای سرگردان از طریق سامانه یکپارچه خودرو 
کنترل شده است. با وجود ثبات در نرخ مواد اولیه و 
همراهی سیاستگذار با خودروسازان و مونتاژکاران 
شاهد آن هستیم که عرضه خودرو با شروط خاص 
امکانپذیر شــده است. به عنوان مثال ایران خودرو 
از عرضه محصولات خود امتناع می کند و مرتب به 
ثبت نام کنندگان،  سایر خودروهای این مجموعه را 
پیشنهاد و توصیه می کند؛ توصیه ای از نوع اجبار و 

چاره نداشتن متقاضی!
ســایپا هم چنین فرایندی را دنبال می کند، به 
عنوان مثال خودروی ســاینا CNG که قیمت آن 
برای خیلی از متقاضیان مناســب تر است،  با عدم 
عرضه روبرو شده است و خودروساز از متقاضی می 
خواهد که به جای این خودروی ثبت نامی،  ساینا 
اس DA را خریداری کنند. گروه بهمن هم که تخلف 
5 هزار میلیارد تومانی آن به دلیل گرانفروشــی،  
قطعی شده است، شرایط مشابهی را برای مشتریان 
خود رقم زده است؛ به عنوان مثال به جای ریسپکت 

معمولی، ریسپکت ۲ را تحویل می دهد.
زمینه سازی برای افزایش قیمت

دلیل اصلی که خودروسازان می خواهند تغییر 
خودرو برای مشتری اتفاق بیفتد،  به خاطر کاهش 
تولید عامدانه و یا اســتاندارد۸5گانه نیست، بلکه 
می خواهند خودروهایی که اصلاح قیمت داشته اند 
و شــورای رقابت هم آن را تصویب کرده است،   به 
فروش برسد. طی ماه های گذشته خودروسازان و 
مونتاژکاران با تکیه بر آپشن،  قیمت محصولات خود 
را میلیونی گران کردند و شورای رقابت هم در این 
مسیر خودروسازان و مونتاژکاران را همراهی کرد. 
شاید همین روی خوش شورای رقابت باعث شده 
که تولیدکنندگان و مونتاژکاران خودرو انتظار داشته 
باشند که با هر درخواستی که به شورای رقابت می 

برند، این مجموعه »نه« نگوید.
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشندگان 
خودرو معتقد اســت کاهش عرضه خودروسازان 
منجر به  صعودی شــدن دوباره قیمت خودروها 
شده اســت. بررســی روند تولید گروه صنعتی 
ایران خودرو هم نشان می دهد که این مجموعه 
در حال تجربه کردن کاهش تولید اســت. تولید 
محصولات سواری شرکت ایران خودرو در ۹ ماهه 
سال جاری نســبت به مدت مشابه سال قبل ۶ 
درصد کاهش یافته است.میزان تولید محصولات 
سواری ایران خودرو در ۹ ماه نخست سال جاری 
به ۳۹۴ هزار دســتگاه رسیده در حالی که سال 
گذشته در همین مدت، ایران خودرو ۴۲1 هزار 
دســتگاه خودروی سواری تولید کرده بود.در ۹ 
ماه نخست سال 1۴01 میزان تولید محصولات 
ســواری ایران خودرو رشد ۳0 درصدی را ثبت 
کــرده بود اما در ســال جاری رشــد تولید این 

شرکت، منفی شده است.
آمار تجمیعی تولید خودرو در آذرماه امسال که 
توسط وزارت صمت منتشر شده نشان می دهد که 
در شرکت ایران خودرو همانند ماه گذشته )آبان ماه( ، 
پــژو ۲0۶ تیپ ۲، پــژو ۲0۷ پانوراما، پژو ۲00۸، 
سمند LX، دنا، رانا گیربکس ۶دنده، رانا گیربکس 
۶دنده AMT، پژو ۴05، پژو ۴05 دوگانه سوز، سورن 

LX توقف تولید داشتند.
روند قابل تأمل

سعید مؤتمنی،  رئیس اتحادیه نمایشگاه داران 
و فروشندگان خودرو با بیان اینکه این روزها بازار 
خودرو دوباره به هم ریخته اســت، اظهار داشت: 
طــی چند روز پیش  )قبل از آنکه روز گذشــته 
قیمــت خودروها تا حدودی کاهــش پیدا کند( 
قیمت اغلــب خودروهای تولیــد داخل  افزایش 
یافت و در کنار افزایش قیمت خودروهای داخلی، 
قیمــت خودروهــای وارداتی و قیمــت برخی از 
خودروهای مونتاژی هم افزایش یافت.عامل اصلی 
افزایش قیمت خودروها عدم عرضه خودرو توسط 
خودروساز است و در حقیقت در بازار، خودرو کم 
است، لذا خودروهایی که به بازار عرضه نمی شود 
یا کمتر عرضه می شود افزایش قیمت بیشتری را 
تجربه خواهند کرد.   او اظهار داشت: خودروهای 
گروه پژو و دنا طی روزهای گذشته افزایش قیمت 

زیادی داشته است.

بهانه تراشی خودروسازان برای گرانی!

 S7 قیمت هایما
ایران خودرو نیز از 
یک میلیارد و 450 
به یک میلیارد و 
505 میلیون تومان 
رسیده  و قیمت 
فیدلیتی نیز طی 
روزهای گذشته 
حدود 50 تا 60 
میلیون تومان 
افزایش داشته 
است.

   زندگی راحت با یک دستیار هوشمند همه کاره
دســتیارهای صوتی در دنیــای فناورانه امــروز کمک قابل 
توجهی به کاربران می کنند ولی بیشــتر این دســتیارهای 
هوش مصنوعی از جمله »الکســا« یا »ســیری«، معمولاً در 
دســتگاه های ثابت مانند بلندگوهای هوشــمند جای دارند 
و با دورشــدن از آنها نمی توانند به شــما خدمات مناســبی 

ارائه دهند.
 اما حالا غول فناوری کره جنوبی)ال جی( با هوش مصنوعی 
جدیدی که به شکل یک روبات چرخدار ارائه داده، مشکل را 
حل کرده و می تواند در گوشــه و کنار خانه با کاربران تعامل 

برقرار کند.
این روبات مجهز به هوش مصنوعی که قرار است به زودی در 
نمایشــگاه CES لاس وگاس به طور رسمی معرفی شود، در 
حال حاضر به عنوان »نماینده هوش مصنوعی خانه هوشمند 

ال جی« شناخته می شود.
 روی سر این روبات که شبیه یک سگ کوچک خانگی است، 
یک هدفون دیده می شــود و می تواند محیــط اطراف را از 
طریق دوربین های اپتیکال و حسگرها درک کند. این روبات 
می تواند روی دو چــرخ تعادل خود را حفــظ  کند و به طور 

مستقل روی سرامیک و فرش ها بچرخد.
دوربین های به کار رفته در ســاخت این روبــات کوچک با 
کمک پلتفرم Robotics RB5 کوالــکام، به روبات اجازه 
می دهد تا چهره انســان، حیوانات خانگی و اشیای مختلف 
را در خانه شناسایی کند. سنســورهای داخلی هم به روبات 
کمک می کنند تــا داده های محیطی ماننــد دما، رطوبت و 
کیفیت هوای داخل ســاختمان را کنترل کنــد. اگر دمای 
خانــه بیش ازحد ســرد یا گرم باشــد این روبــات با کمک 
سنسورهایش متوجه مشکل شــده و واکنش نشان می دهد 

یعنی دمای خانه را تنظیم می کند.
علاوه بر این، کاربران می توانند روبات را طوری تنظیم کنند 
که در خانه گشت بزند و درعین حال مراقب حیوانات خانگی 
باشد. همچنین این روبات اگر متوجه رفت و آمد غیرعادی به 
خانه شــود می تواند کاربر را مطلع کند. اگر هم پنجره خانه، 
باز یا چراغ روشن باشد می تواند با تشخیص درست مشکل، 
یک اعلان به گوشی هوشــمند کاربر ارسال کند تا از راه دور 
مسأله حل شــود. همچنین روبات می تواند با اتصال خود به 

یک پریز دیواری »هوشمند«، چراغ ها را خاموش کند.
همچنین هنگامی کــه کاربر به خانه می رســد، این روبات 
برای احوالپرســی دم در می آید و با تجزیــه و تحلیل صدا و 
حالات چهره، احساســات کاربر را تشخیص می دهد. سپس 
با توجه به روحیه کاربر، موســیقی پخش می کند یا برایش 

آواز می خواند.
این روبات همچنین می تواند به شــکل ســنتی شبیه الکسا 
مورد استفاده قرار گیرد یعنی با اســتفاده از تشخیص صدا، 
فناوری پردازش زبان طبیعی، یک ماژول صوتی مصنوعی و 
یک بلندگو، می تواند با کاربران درباره مواردی مانند اخبار، 

گزارش های آب و هوا و برنامه های روزانه گفت و گو کند.

   رشــد رقیب چینی »چت جی پی تی« خیره کننده  
شد

»چت بات« هــوش مصنوعی »ارنی بات« شــرکت بایدو که 
رقیب چینی »چت جی پی تی« محســوب می شــود، بیش از 

100 میلیون کاربر جذب کرده است.
به گزارش ایســنا، وانــگ هایفنگ، مدیر فناوری شــرکت 
اینترنتی چینی بایدو اظهار کرد: ایــن نقطه عطف در تعداد 
کاربران، پس از آن حاصل شد که این غول موتور جست وجو، 
»ارنی بات« را در ماه اوت به روی عموم باز کرد. این چت بات 
قبلًا به مدت بیش از پنج ماه دوره آزمایشی را سپری کرده و 

کاربران قابلیت های آن را تست کرده بودند.
به گفته تحلیلگــران، هر چند رونمایی جزئــی ارنی بات در 
مارس ضعیف بود، اما به این شــرکت مزیت اولین حرکت را 
در بازاری داد که با ده ها بازیگر، پرازدحام شــده اســت زیرا 
شــرکت های فناوری بزرگ و کوچک چین به دنبال ساخت 
چت بات های هوش مصنوعی هستند. این موج پس از آن به 
راه افتاد که چت بات هوش مصنوعی چت جی پی تی شــرکت 
OpenAI ظــرف مدت ۶ ماه بــه محبوب ترین اپلیکیشــن 
نرم افزاری در دنیا تبدیل شــد. از آن زمان، سرمایه گذاران 
ارزش شــرکت OpenAI را بــه بیــش از ۸0 میلیارد دلار 

رسانده اند.
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طی ماه های اخیر با اتخاذ سیاست های جدید 
از ســوی بانــک مرکزی مبنی بر کنترل رشــد 
نقدینگــی و ترازنامه بانک هــا، موتور خلق پول 
در بستر شــبکه بانکی، تا حدود زیادی خاموش 
شده اســت، به طوری که نرخ رشد نقدینگی به 
میزان قابل توجهی طی ماه های گذشته با کاهش 
روبه رو بوده که این امر خود مؤید آن اســت که 
برنامه ریزی های دقیق از سوی سیاستگذار پولی 
کشــور موفقیت آمیز بوده است. از طرف دیگر به 
نظر می رســد با ادامه این روند شــاهد رسیدن 
رشد نقدینگی به کانال ۲5 درصد در پایان سال 
باشیم، امری که دور از ذهن نیست، البته به این 
امر باید کاهش رشد پایه پولی را نیز اضافه کرد. 
بــه عنوان یک فعال بخش خصوصی، سیاســت 
تثبیت ارز توســط بانک مرکزی را اقدام مفیدی 

قلمداد می کنید؟
بدون شــک با سیاســت تثبیت توسط بانک 
مرکزی موافق هستم، چون بانک مرکزی با این 
سیاست توانسته سرعت رشد نقدینگی را کنترل 
کند و گردش مالی به نحوی ایســتا شده است، 
البته معتقدم به شــرطی این طرح موفق خواهد 
بود که در کنار آن رونق اقتصادی داشته باشیم. 
دولت به شرطی در این طرح اقتصادی به موفقیت 
کامل می رســد که همزمان با یک رونق نســبی 
اقتصادی و گردش تولید امکان نگه داشــت این 
نرخ ثابت ارز را داشــته باشد، در غیر این صورت 
به محض اینکه گردش مالی کشور تکان بخورد، 

با افزایش قیمت دلار مواجه می شویم.
سیاســت تثبیت نــرخ ارز توانســته جلوی 
سفته بازی و دلالی در بازارهای مختلف را بگیرد؟

بله تا حدودی، اما کافی نیســت. در خصوص 
رکودی که در قیمت های تورمی و افسارگسیخته 
مسکن ایجاد شده، موافق هستم. دولت باید آن 
فضای ســفته بازی، دلال بازی و معامله گری که 
باعث لجام گســیختگی قیمت مسکن می شود را 
کنترل کند، به شرطی که همزمان سیاست های 
تشویقی تولید مسکن، اخذ مالیات و سیاست های 
جانبــی را رو بــه جلــو حرکت دهــد. یکی از 
شــاخص های تورم در کشــور قیمت مسکن و 
خودرو اســت، بــه طوری که بــا تزریق دلار از 
ســوی دولت، قیمت غذا و خوراک کنترل شده 
است. کاهش قیمت مســکن برای کنترل تورم 
نیز مستلزم این اســت که تعداد زیادی مسکن 
عرضــه و تب تقاضا کاهش پیدا کند. دولت باید 
معامــلات کلان حوزه مســکن را رصــد کند تا 

آنهایی که در راســتای ســوداگری انجام شده 
را شناســایی کند، یکــی از مباحثی که در همه 
مناطق مرفه نشین شــهرهای ایران وجود دارد، 
معاملات افســانه ای و افسارگســیخته در حوزه 
مسکن اســت. در تهران آپارتمان هایی با قیمت 
۷ میلیون دلار معامله شده و قیمت یک میلیارد 
تومان بــرای هر مترمربع، با هیــچ نقطه ای در 
دنیــا همخوانی ندارد. بــرای ادامه روند آرامش 
در بازار ارز باید در بخش تولید ســرمایه گذاری 
کرد، بازار تجارت نه در کنار سفته بازی، بلکه در 
کنار تقویت تولید، رشــد پیدا می کند. باید فضا 
را برای حضور ایــن تولیدکنندگان در بازارهای 
جهانی فراهم کنیم. بعضی از شــرکت های دنیا 
به انــدازه بودجه کل ایران درآمد دارند و اولین 
منفعت آن به کشورهای شــان می رسد، بنابراین 

نباید از ظرفیت تولید غافل شد.
برخی اقتصاددانان معتقدند که بانک مرکزی 
باید سیاست تثبیت را با قدرت ادامه دهد و اساساً 
اقتصاد ایران شــرایط اجرای برخی سیاست ها را 
در حال حاضر ندارد. شــما چقدر با این دیدگاه 

موافقید؟
بله، حتماً باید این سیاســت ادامه پیدا کند. 
فضای کســب و کار در کشــور باید اصلاح شود 
چون سیســتم نظارتی نیاز به تقویت دارد پس 
نباید نرخ ارز در کشــور شناور باشد. در صورت 
تقویت بخش نظارت می توان شــناور بودن نرخ 

ارز را در کشور اجرا کرد.
اگر بانــک مرکزی بخواهد بــه تمام جوانب 
اجرای بســته سیاســتی تثبیت اقتصادی مانند 
کنترل سرعت رشــد نقدینگی، کنترل نرخ ارز، 
رگولاتور بازارها و... برسد، شما چه توصیه ای به 

بانک مرکزی دارید؟
بانــک مرکزی برای موفقیــت در این زمینه 
بایــد فرایند AI )هوش مصنوعی( را در کارهای 
خــود لحاظ کند، در فضای کســب و کار از این 
توان استفاده نشــده چون به آن ورود نکردیم، 
بنابرایــن باید یک دوره گــذار برای خود تعریف 
کرده و همه شــاخص های تأثیرگذار در فرایند 

اقتصادی را احصا کنیم.
برای بازار کالاهای اساســی، سیاست تثبیت 

نرخ ارز چه آثاری را به همراه داشته است؟
کشور به دنبال ثبات است، بنابر این هر چقدر 
شاخص های لازم را در این زمینه بیشتر تعریف 
کنیم، کشــور به ســمت ترقی حرکت می کند. 
باید ثبات  تولیدکننــدگان و مصرف کننــدگان 

اقتصادی را شاهد باشــند تا امکان برنامه ریزی 
وجود داشته باشــد. لازم است برنامه مشخصی 
برای پنج ســال در حوزه رشد تورم و قیمت ارز 
تدوین شود، از طرف دیگر تثبیت نرخ ارز بر بازار 
کالاهای اساسی، واردکنندگان و صادرکنندگان، 
خروجی هــای بســیار مثبتــی دارد. در صورت 
افزایش نرخ مواد اولیه تولیدات، قیمت تمام شده 

محصولات نهایی نیز افزایش پیدا می کند.
تولیدکننــدگان از مابه التفــاوت نرخ انرژی 
ســود می برند، اگر قرار باشــد تولیدکنندگان 
بر اســاس راندمان واقعی در بــازار حضور پیدا 
کننــد، بســیاری ناموفق هســتند. اگر قیمت 
ســوخت واقعی شــود، ماجرای دلار محلی از 
اعراب ندارد، تعیین نرخ ارز برای تولیدکنندگان 
خوب است، ولی ثبات در شاخص های کسب و 
کار اهمیــت بالاتری دارد. رویــه تغییر مداوم 
قوانین و بخشــنامه های وارداتی نیز باید اصلاح 
شــود تا دیگر واردکنندگان با مشــکلی در این 
زمینه مواجه نشــوند. به صــورت کلی، قیمت 
دلار یک شــاخص جدی اســت، ولی بیشتر از 
آن باید به فکر فضای کســب و کار بود. دولت 
برای فرایندســازی تنها با تثبیت نرخ ارز موفق 
نمی شود، برای موفقیت باید شاخص های معلوم 
و مشــخص در حوزه کسب و کار داشته باشیم. 
یک نگرش نادرســت در کشور نهادینه شده که 
همه از یکدیگر این ســؤال را می پرســند »چه 
کالایــی بخریم که گران شــود« و این رویکرد 
ذهنی همیشــه مبنی بر این پرسش بوده تا در 
نهایت روی موج تورم منتفع شــویم. این تفکر 
مدیریتی در کشــور هم به این صورت تســری 
پیدا کرده کــه هر جایی امــکان حل ناترازی 
را نداشــتیم، با افزایش قیمت باید مشــکل را 

کنیم. حل 
متأسفانه همچنان تنها ابزار کارآمد در کشور 
را افزایش قیمت می دانیم، هم افزایی و پدیده های 
پروانه ای در پارامترهای اقتصادی کشــور علت و 
معلول این افزایش قیمت هاست. در مدیریت خود 
باید با کارآمدی و راندمان بالا، مشکل ناترازی ها 
را حل کنیم. در حال حاضر، مدیران چون راهکار 
افزایــش کارایی و راندمان را نمی دانند، به دنبال 
افزایــش قیمت هســتند. این موضــوع یکی از 
بزرگ ترین مشکلات کشور در حوزه تورم است و 
بانک مرکزی باید آگاه باشد به افزایش قیمت هیچ 
کالایی به راحتی مجوز ندهد، مگر تمام مناسبات 

افزایش راندمان در نظر گرفته شده باشد.

آرامش در بازارها برقرار شد

سال گذشته نیز 
محمدرضا فرزین، 
رئیس کل بانک 
مرکزی یکی از 
پارامترهای مهم 
در تعدیل انتظارات 
تورمی و ایجاد 
آرامش در بازارهای 
مالی را اجرای 
سیاست تثبیت نرخ 
ارز بیان کرده بود.

     یک میلیارد نهال برای نجات آینده ایران
این آمار را چندبار بادقت بخوانید. در گذشــته دور ۳0 میلیون 
هکتار از مساحت ایران پوشــیده از درخت و جنگل بود اما در 
یکصد سال گذشــته این مقدار به 1۸ هزار هکتار کاهش پیدا 
کرد و امروز 1۴ هزار هکتار از مســاحت ایران را جنگل تشکیل 
می دهد، یعنی کمتر از ۹ درصد. ایــن روزها که همه نگاه ها به 
آسمان اســت تا برف و باران مرهمی بر زخم خشکسالی چند 
ساله ایران باشد تحقیقات نشان می دهد در مناطقی که پوشیده 
از جنگل اســت دما تا ۳ درجه کاهش پیدا می کند و ۲0 درصد 
بیشتر از مناطق دیگر در حوزه جنگل ها و مراتع جنگلی شاهد 
بارش هستیم. اما چرا جنگل های ایران هر روز کمتر می شوند؟ 
اقلیم شناسان می گویند با ادامه این روند تا 50 سال آینده شاهد 
از دســت رفتن همه جنگل ها و مراتع کشــور خواهیم بود. به 
اعتقاد این کارشناسان در ۷0 سال گذشته هفت میلیون هکتار 
از جنگل های زاگرس از بین رفته و در حال حاضر تنها 5 میلیون 
هکتار جنگل در زاگرس باقی مانده است؛ اینچنین که به نابودی 
جنگل ها و مراتع کشور کمر همت بســته ایم، متأسفانه تا 50 
سال آینده تمامی جنگل ها و در ۸0 سال آینده تمامی مراتع را 
از دست می دهیم. بر اساس آمار ها روزانه مساحت قابل توجهی 
از جنگل های کشورمان کم می شود. این کاهش جنگل دلایل 
مختلفی دارد؛ از چرای دام و قاچاق چوب تا آتش ســوزی. طی 
سال های 1۳۹0 تا 1۴00 حدود ۲۲۸ هزار هکتار از جنگل ها و 
مراتع ایران، در آتش سوخت؛ از این میان سهم جنگل ها 10۳ 
هزار هکتار و سهم مراتع 1۲5 هزار هکتار است، به عبارتی به طور 
میانگین سالانه بیش از ۹ هزار هکتار جنگل و 11 هزار هکتار از 

مراتع کشور در آتش می سوزد.
کشــور ما در کمربند گرم و خشــک زمین قرار گرفته اســت. 
تحقیقات نشــان داده در مناطــق جنگلی آب بیشــتری در 
سفره های زیر زمینی ذخیره می شود؛ آب هایی که در خشکسالی 
مورد اســتفاده قرار می گیرند. از ســوی دیگر جنگل ها جلوی 
فرســایش خاک را می گیرند و از پیشــروی بیابان جلوگیری 
می کنندو همان طور که اشاره شــد به دلیل کاهش دما باعث 
افزایش نزولات جوی بیشتری نیز می شــوند. پوشش گیاهی، 
مراتع، جنگل ها و فضای سبز جزو سرمایه ها و ثروت هر کشور 
محسوب می شوند و یکی از نشــانه های توسعه کشورها، میزان 
جنگل و پوشش گیاهی آنها است. هر هکتار از جنگل می تواند 
سالانه ۲/5 تن اکسیژن )اکسیژن لازم برای10 نفر در سال( آزاد 
کند. در مجموع حدود ۶0 درصد از اکسیژن مصرفی جهان به 
وسیله فضای سبز تأمین می شود، از این رو تلطیف هوا و تأمین 
اکسیژن مورد نیاز از کارکردهای مهم جنگل است. جنگل ها و 
مراتع در اثر فعالیت جانداران و ریشه دواندن گیاهان و درختان 
به داخل خاک، مناطقی ایجاد می کنند که آب قادر است در آن 

نفوذ کند.
ضرورت جنگل کاری و کاشــت درخت باعث شــد تا در دولت 
ســیزدهم برنامه ملی کاشــت یک میلیارد درخت برای نجات 
آینده طبیعت ایران آغاز شــود. رئیس جمهور ۲۴ مرداد سال 
گذشته در جریان بازدید از وزارت جهاد کشاورزی، دستور داد 
تا پایان ۴ سال آینده یک میلیارد درخت در کشور کاشته شود.

 یک میلیارد نهال تا 1۴05
 »با نزدیک شــدن به ماه های پایانی سال کاشت ۲50 میلیون 
نهال در نقاط مستعد کشور آغاز شده و طی ۴ هفته گذشته بیش 
از ۲00 هزار نهال کاشته شده اســت. این سرمایه گذاری است 
که در نسل های آینده کشور به بار خواهد نشست.« این را رضا 
احمدی مجری طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت می گوید 
و تأکید می کند اگر درختانی که نیاکان ما کاشتند، نبود، امروز 
بســیاری از فرودگاه ها مثل فرودگاه زاهــدان و بندرعباس و 
بوشهر، جاده ها و خطوط راه آهن زیر شن و ماسه های بیابان دفن 
می شدند. او به کاهش جنگل های ایران به 1۴ هزار هکتار اشاره 
می کند و می گوید: اگر می خواهیم همین مقدار جنگل های باقی 
مانده را حفظ کنیم باید هر ســال ۲50 میلیون نهال بکاریم و 
از آن مراقبت کنیم. از 1۳ اقلیم شناخته شده دنیا 11 اقلیم آن 
در کشور ایران واقع شده  است و این ظرفیت و پتانسیلی است 
که خداوند در اختیار ما قرار داده و باید به درستی از آن استفاده 
کنیم. امروز اهمیت جنگل و اینکه وجود آن می تواند در کاهش 
آلودگی هوا و افزایش بارندگی مؤثر باشــد، برکســی پوشیده 
نیســت. جنگل و مراتعی که امروز داریم، یادگار گران ســنگ 
نیاکان ماســت و اگر اینها نبود امروز کشور ما تبدیل به یکی از 
همین کشورهای همسایه که بیشــتر سطح کشورشان بیابانی 
است، می شد. علاوه بر آن خیلی از روســتاهای کشور خالی از 
سکنه می شدند و مردم به شــهرها مهاجرت می کردند. همین 
درختان و جنگل ها مانع از پیشــروی بیابان شــدند. امروز دو 

میلیون هکتار جنگل دست کاشت .



باشگاه خبر
 روز نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۳50   دوشنبه  11 دی    1۴0۲
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معاون هماهنگی برنامه، بودجه و نظارت سازمان 
برنامه و بودجه کشــور با بیان اینکه کنترل تورم و 
کاهش انتظارات تورمی از محورهای اصلی لایحه 
بودجه 1۴0۳ است، گفت: منابع بودجه سال آینده 

واقع گرایانه دیده شده است.
حمیــد امانــی همدانی در نشســت خبری با 
خبرنگاران درمورد لایحه بودجه 1۴0۳، اظهار کرد: 
امسال بر اساس اصلاحیه ماده 1۸۲ آیین نامه داخلی 
مجلس شورای اسلامی، روند تدوین و تصویب لایحه 
بودجــه تغییر کرد. وی با بیان اینکه لایحه بودجه 
1۴0۳ به صــورت دومرحلــه ای تدوین و تصویب 
خواهد شد، افزود: این موضوع باعث ایجاد ابهاماتی 
شده بود، این ابهامات نه تنها مربوط به افکار عمومی 
نبود، بلکه حتی نمایندگان مجلس نیز انتقاداتی را 
به لایحه بودجه داشــتند که به دلیل عادت ذهنی 
از گذشــته در مورد بررســی لایحه بودجه شکل 
گرفته بود، زیرا در سال های گذشته لایحه بودجه 
به صورت کامل به مجلس ارائه و تصویب می شــد. 
معاون سازمان برنامه و بودجه گفت: طبق آیین نامه 
داخلی مجلس، در مرحله اول می بایست سقف منابع 
بودجه عمومی شامل اقلام کلان درآمدی و هزینه ای 
به مجلس ارائه شود که حاوی درآمدها و واگذاری 
دارایی های ســرمایه ای و اجزای اصلی آن از جمله 
مالیــات و عوارض گمرکی، فروش کالا و خدمات، 
منابــع حاصل از فروش نفــت، گاز و فرآورده های 
نفتی، واگذاری سهام و اموال دولت و فروش اوراق 
اســلامی به همراه احکام مورد نیاز به مجلس ارائه 
شد. امانی همدانی تأکید کرد: در بخش اول لایحه 
بودجه می بایســت از هرگونه احکام غیربودجه ای 
پرهیز می کردیم و بودجه بر اســاس قوانین اصلی 
و یا قوانین احکام دائمی )الحاق ۳ تنظیم مقررات 
دولت( به مجلس تقدیم شــد؛ اما کلیات لایحه در 
۳0 آبان ماه در مجلس رد شد و سپس در ۹ آذرماه 
با اصلاحاتی، کلیات بخش اول لایحه بودجه 1۴0۳ 
به تصویب مجلس رسید. وی ادامه داد: پیش بینی 
می شــود قانون بودجه ســال آینده تا پایان سال 
به تصویب برســد و نیازی به بودجه یک دوازدهم 

نخواهد بود.
ویژگی های لایحه بودجه سال آینده

امانی همدانی در مورد ویژگی های لایحه بودجه 
سال آینده، گفت: نگاه واقع گرایانه به منابع بودجه 
نخســتین ویژگی لایحه بودجه است، زیرا منابع 
بودجه گاهی بر اساس مصارف تعیین می شد، البته 

در لوایح بودجه باید اولویت ها و انتخاب های اساسی 
را انجام دهیم.

وی اظهار داشــت: ســند بالادســتی بودجه 
سیاست های کلی برنامه هفتم است که اهداف کلی 
را مشخص کرده و باید آنها را در تدوین و تصویب 
بودجه درنظر بگیریم. بودجه باید برای تحقق رشد 
۸ درصدی در کل برنامه هفتم تنظیم شود، البته 
ممکن اســت این موضوع خطی نباشد یا در سال 
اول به این رشد نرسیم، اما بودجه باید این اهداف 
را پوشــش دهد که دولت این موضوع را در لایحه 
دیده است. معاون هماهنگی برنامه، بودجه و نظارت 
سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه اقتصاد ایران در 
چند سال گذشته تورم دورقمی ۳5 تا ۴0 درصدی 
را تجربه کرده است، گفت: این تورم ناشی از تشدید 
تحریم ها و وقایع نیمه دوم ســال 1۴01 است که 
ســبب التهاب بازار ارز شد، به همین دلیل یکی از 
محورهای تدوین لایحه بودجه 1۴0۳ کنترل تورم 

و التهاب تورمی است.
تأمین منابع همسان سازی حقوق بازنشستگان

معاون سازمان برنامه و بودجه تأکید کرد: یکی از 
محورهای لایحه بودجه 1۴0۳ کنترل تورم است و 
سیاست تثبیت اقتصادی را دنبال می کنیم، زیرا دهه 
۹0 از نظر رشد اقتصادی دهه مطلوبی برای اقتصاد 
ایران نبوده و سرمایه گذاری انجام نشده و بهره وری 
آسیب دید. مثلاً در حوزه انرژی برای صرفه جویی در 
انرژی سرمایه گذاری نشد. در بخش های اقتصادی 

باید نفوذ فناوری داشته باشیم.
امانــی همدانی با اشــاره به اینکــه دولت در 
لایحه بودجــه افزایش یک درصدی نرخ مالیات بر 
ارزش افزوده را برای هزینه کرد در بودجه عمرانی 
پیش بینــی کرده بود، گفــت: نمایندگان مجلس 
دغدغه همسان سازی حقوق بازنشستگان را داشتند، 
لذا دولت در اصلاحیه لایحه بودجه منابع حاصل از 
افزایش یک درصدی نرخ مالیات بر ارزش افزوده را 
به همسان سازی حقوق بازنشستگان اختصاص داد.

حمایت از اشتغال و تولید در بودجه 1۴0۳
معاون ســازمان برنامه و بودجه در پاســخ به 
سؤالی درمورد حمایت از تولید و اشتغال در لایحه 
بودجه 1۴0۳ گفت: تبصره 1۸ به این امر اختصاص 
داشت و شامل مشاغل خرد و خانگی هم می شد، 
که تبصره ها در لایحه بودجه تغییر کرده اســت، 
البته بر اســاس ماده ۶ لایحه برنامه هفتم ۳1 هزار 
میلیارد تومان برای حساب های پیشرفت و عدالت 

اختصاص داده شــده اســت؛ همچنین 100 هزار 
میلیارد تومان منابع قرض الحسنه پیش بینی شده 
اســت که با منابع بانکــی تلفیق و صرف پرداخت 

تسهیلات اشتغالزایی می شود.
وی درمورد نرخ ارز برای واردات کالاهای اساسی 
بیان کرد: سازمان برنامه نرخ ۲۸ هزار و 500 تومان 
برای هر دلار یا ۳1 هزار تومان برای هر یورو را برای 
ارز کالاهای اساسی درنظر گرفته است. سال گذشته 
با افزایش نــرخ ارز ترجیحی تقاضا برای کالاهای 
اساسی کاهش یافت و واقعی تر شد. البته نرخ ۳5 
درصــدی تورم که برای حذف ارز ۲۸ هزار و 500 
تومانی و جایگزنی آن با نرخ ۳۷ هزار 500 تومانی 
اعلام شد، تورم ســاختاری است و در واقع ۷ الی 

1۳ درصد بر این تورم افزوده می شود.
معاون ســازمان برنامه و بودجــه با بیان اینکه 
سیاست دولت در سال آینده تثبیت اقتصادی است، 
درمورد تغییر قیمت انرژی بیان داشــت: تصمیم 
درخصوص افزایش قیمت بنزیــن فرابودجه ای و 
نیازمند تصمیم سران سه قوا است که باید درمورد 
ایــن موضوع تصمیم گیری کننــد. امانی همدانی 
درمــورد پیش بینی قیمت نفت گفت: قیمت نفت 
بر اساس مراجع مختلف و کشورهای منطقه است 
کــه قیمت هر بشــکه نفت ۶5 یــورو یا ۷1 دلار 

پیش بینی شده است.
این مقام مسئول در پاســخ به سؤالی درمورد 
اینکــه چرا درآمدهای حاصل از واردات خودرو در 
سال جاری محقق نشد، گفت: اولویت دولت و بانک 
مرکزی در تخصیص ارز، واردات کالاهای اساسی و 

مواد اولیه مورد نیاز برای تولید است.
امانی همدانی درمورد فروش اوراق در سال آینده 
بیان کرد: ۲5۸ همت منابع از محل انتشــار اوراق 
در ســال آینده پیش بینی شده که 1۹۸ همت آن 
برای برای بازپرداخت بدهی دولت اختصاص می یابد.

وی درخصوص پرداخت بدهی دولت به صندوق 
توســعه ملی و تأمین اجتماعی، تصریح کرد: برای 
بازپرداخت بدهی دولت به صندوق توسعه ملی در 
قانون برنامه هفتم اجازه داده شده با مشارکت این 
صندوق در اســتخراج نفت و گاز مطالبات صندوق 
توســعه ملی از دولت از این محل پرداخت شود و 
بدهی دولت کم کم تسویه شود، البته نمی توان همه 
بدهی دولت را در یک یا ۲ ســال پرداخت کرد و 
جزئیات پرداخت بدهی دولت در بخش دوم بودجه 

اعلام خواهد شد.

کنترل تورم از محورهای مهم لایحه بودجه ۱4۰3

تجویز هر نوع 
انسولین بسته به 
تشخیص پزشک 
و شرایط بیمار 
است و یک نسخه 
را نمی توانیم برای 
همه افراد دیابتی 
مورد استفاده قرار 
دهیم.

  کوتاهـــی اپراتورهـــا در ســـرمایه گذاری 
خت ها ســـا یر ز

البته برخی کارشناســـان معتقد هســـتند که اپراتورها در 
توســـعه نیافتن زیرســـاخت های اینترنت مقصر هستند و 
ســـرمایه خود را در بخش های دیگر هزینـــه و انحصار ایجاد 

کرده اند، حـــال یاد توســـعه زیرســـاخت ها افتاده اند.
حمید بهنگار کارشناس اینترنت اشیا می گوید که پیش از این 
هشــدار داده بودیم که اپراتورها مانند صنعت خودرو درحال 
ایجاد انحصار هســتند. آنها به جای اینکه ســرمایه خود را در 
زیرســاخت ها و انتقال داده و... ســرمایه گذاری کنند در دیگر 

بخش ها هزینه کرده اند.
بهنگار گفت: آنچه در صنعت خودرو در این ســال ها طی شده 
بار دیگر در صنعت فناوری اطلاعات درحال گذر اســت. بزرگ 
شــدن شــرکت های فناوری اپراتورهای تلفن همراه و ای اس 
پی های ارائه کننده سرویس اینترنت نشان دهنده این است که 
حجم سرمایه گذاری در این شرکت ها و درآمد حاصل از فروش 

اینترنت قابل توجه بوده است.
وی افزود: ســرمایه گذاری آنها به حوزه اپراتوری محدود نشده 
و به جای اینکه در حوزه زیرســاخت ها سرمایه گذاری کنند به 
سرعت در صنایع دیگر ســرمایه گذاری کرده و املاک خود را 
توسعه داده و می دهند. آنها کسب وکارهای کوچک و بزرگ حوزه 
فناوری اطلاعات را خریداری می کنند و به کمک اقتداری که در 
ارتباطات خود دارند در واقع انحصارهایی را ایجاد کرده اند که 
باعث کوچک تر شدن بازار شــده و به فضای غیررقابتی نزدیک 

شده اند.
به گفته این کارشناس در سال های گذشته تصمیماتی گرفته 
شد که بر بستر شــبکه ملی اطلاعات، شــبکه های اجتماعی 
داخلی شــوند تا ما ترافیک بین المللی کمتــری را خریداری 
کنیم و وابستگی به خرید ارزی کاهش پیدا کند اما این اتفاق 
به معنای واقعی نیفتاده است. این درحالی است اپراتورها برای 
ارتقای زیرساخت های شبکه ملی اطلاعات باید سرمایه گذاری 
می کردند تا هم کیفیت اینترنت افزایــش یابد و به دنبال آن 
قیمت اینترنت کاهش یابد و تنوع سرویس هم ایجاد شود، اما 
همه این کارها به دلیــل پرداختن آنها به کارهای فرعی انجام 

نشده است.
بهنــگار گفت: بــه عبارتی دیگــر اپراتورها به جــای اینکه بر 
بســتر زیرســاخت داخلی و در کریدورهــای ترانزیت داده ها 
ســرمایه گذاری کنند رو به بیزینس های بالادستی آورده اند و 
به سمت کســب وکارهایی که مصرف کننده نیاز دارد، حرکت 
کرده اند و به این ترتیب هم به اقتصاد اســتارتاپی، دانش بنیان، 
فکرمحور و مغزافزاری خسارت زده اند و توسعه زیرساخت ها هم 
رها شــده و اکنون ادعا می کنند با کاهش سرمایه برای توسعه 
زیرساخت ها روبه رو هســتند و باید قیمت اینترنت صد درصد 

افزایش یابد.
وی افزود: البته دربرابــر اینکه اپراتورها ادعــا می کنند دارای 
سرمایه اندکی برای توسعه زیرســاختها هستند باید گفت آنها 
درحال گسترش خطی هســتند و این یعنی آنها به جای اینکه 
در حوزه های تخصصی تمرکز کنند  به کسب وکارهای متوسط 

و کوچک روی آورده اند و به فعالان این حوزه آسیب می زنند.
 آنها بیشتر مشغول هلدینگ فناوری در صنایع گوناگون مانند 
صنایع، ســلامت و غیره هســتند و به خاطر اینکه به نهادهای 
بالادستی نزدیک هســتند، درحال تغییر قوانین هم هستند و 

این باعث ایجاد انحصار شده است.
به اعتقاد این کارشناس البته وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
دلایل اپراتورها را مبنی بر افزایش صد درصدی نپذیرفته است 
و در نهایت با افزایش ۳۴ درصدی آن هم به دلیل افزایش تورم 
موافقت کرده است، چون وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
هم می داند که افزایش صد درصدی به ضرر مصرف کننده نهایی 
اســت، ولی باید گفت افزایش قیمت اینترنت آن هم اینترنت 
کند، بی کیفیت و محدود کنونی، ضریب نفوذ اینترنت را کاهش 

می دهد و یکی از شاخص های توسعه یافتگی کاهش می یابد.
بهنــگار اظهار کــرد: دولت بــه دنبــال تحــول دیجیتال و 
هوشمندسازی بر بســتر شبکه های ســلولی و شبکه های برد 
کوتاه است که این موضوع درحال توســعه است و این افزایش 
قیمت، تمایل مصرف کنندگان را برای حرکت در این مسیر کند 
می کند و تبعات منفی و واپســگرایانه ای برای تحول دیجیتال 
و هوشمندســازی در بردارد مگر اینکه واقعاً اپراتورها وادار به 
ارتقای کیفیت با بسترسازی در زیرساخت شوند. اپراتورها باید 
به سرعت به سمت ایجاد نسل ارتباطی 5جی حرکت کنند تا با 

چالش بزرگتری برخورد نکنیم.
وزارت ارتباطات در پی این افزایش قیمت باید آنها را رصد کند 

تا به شروط خود پایبند باشند.
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M A R Z E E G H T E S A S D7
   آزمون در جام ملت ها حاضر نمی شود؟

لیست فعلی تیم ملی در شرایطی با حضور ۲۷ بازیکن اعلام شده 
که فدراسیون طی نامه ای رسمی به باشگاه رم و طبق قوانین فیفا 
خواستار حضور سردار آزمون در تیم ملی شده و در حال مذاکره 
با مســئولان رم اســت تا موافقت حضور این بازیکن را به دست 
بیاورد. بنابراین، فدراســیون فوتبال تا پایــان اولتیماتوم زمانی 
AFC )1۲ دی( منتظر تصمیم باشگاه ایتالیایی برای آزاد کردن 
این بازیکن و ملحق شدن وی به اردوی تیم ملی در موعد مقرر 
است و پس از آن فهرست نهایی و ۲۶ نفره تیم ملی برای حضور 
در جام ملت های آسیا اعلام خواهد شد. این اتفاق در حالی رخ داد 
که نه سردار و نه مسئولان فدراسیون و تیم ملی از چهارم شهریور 
که این بازیکن به رم پیوست تا دیروز، واکنش شفافی به آن نشان 
نداده بودند و آزمون گفته بود درمورد قراردادش حتی به پدر خود 
هم توضیح نمی دهد! او پس از بازی با هنگ کنگ هم در ورزشگاه 
آزادی به خاطر طرح سؤالی در این خصوص با حالت قهر، ورزشگاه 
آزادی را ترک کرد. در این شرایط، سایت گل اندونزی در گزارشی 
اعلام کرد سردار آزمون به دلیل توافقش با باشگاه رم نمی تواند 
ایران را در جام ملت های آسیا همراهی کند. این سایت نوشت: 
» تیم ملی با مربیگری امیر قلعه نویی آخرین حریف تدارکاتی تیم 
ملی اندونزی پیش از حضور در جام ملت های آســیا خواهد بود. 
تهدید جدی ایران، حضور نداشــتن آزمون در جام ملت هاست. 
اما غیبت آزمون به دلیل مصدومیت نیست بلکه او به دلیل توافق 
صورت گرفته با باشگاه ایتالیایی در این رقابت ها غایب خواهد بود. 
زمانی که آزمون تابستان گذشته به صورت قرضی از بایرلورکوزن 
به رم منتقل شد، جالوروسی بندی درباره عدم حضور آزمون در 
جام ملت ها گنجاند. به همین دلیل رم اجازه حضور آزمون در این 
تورنمنت را نمی دهد. این وضعیت به یک ســوژه داغ در فوتبال 
ایران تبدیل شده است. امیر قلعه نویی، سرمربی تیم فوتبال ایران، 
می خواهد با ژوزه مورینیو دیداری داشــته باشد تا آزمون بتواند 
حداقل در جام ملت های آســیا ایران را همراهی کند اما ملاقات 
قلعه نویی با مورینیو به دلیل محدودیت صدور ویزا میسر نیست و 
این اتفاق شانس آزمون برای همراهی تیم ملی ایران را بشدت کم 
می کند.« حال باید این سؤال را از این ملی پوش که ادعای تعصب 
به پیراهن تیم ملی دارد، پرسید که زمان عقد قرارداد با رم، چرا 
حاضر به وجود چنین بندی در قراردادش شده است؟ از طرفی 
باید از مدیران فدراسیون و قلعه نویی پرسید آیا آزمون این موضوع 
را به اطلاع شان رسانده بود تا در بیشــتر بازی های آماده سازی 
قبل از جام ملت ها از او اســتفاده نشــود و فرصت بیشتری در 
اختیار بازیکنان دیگر قرار بگیرد؟ مذاکرات فدراسیون فوتبال با 
باشگاه رم در شرایطی در جریان است که شنیده می شود باشگاه 
ایتالیایی اعلام کرده در دو بازی حساس پیش رو مقابل آتالانتا و 
میلان که به ترتیب در روزهای 1۷ و ۲۴ دی )روز بازی اول ایران 
مقابل فلسطین( برگزار می شــود نیاز مبرمی به آزمون دارد. آن 
هم در شرایطی که او صرفاً یک بازیکن ذخیره در جمع شاگردان 

مورینیو است  ولی ممکن است.

   عمری به ملوان می رود
میلاد ســرلک، محمد عمری، امید نورافکن، پیام نیازمند، محمد 
خدابنده لو، ابوالفضل جلالی، رضا میرزایی و نیما انتظاری در زمره 
مشهورترین بازیکنان مشمول سربازی در لیگ برتر فوتبال به شمار 
می روند. اما شنبه شب گذشته اعلام شد بازیکنان مشمول سربازی 
قادر خواهند بود تا پایان لیگ در تیم های تحت قراردادشان کار را 
دنبال کنند و  برای فصل آینده راهی تیم های نظامی شوند. حسین 
زاهدی معاون اجتماعی سازمان وظیفه عمومی فراجا گفت: »ابلاغیه 
)انجام خدمت سربازی بازیکنان تیم های ورزشی( که در مهرماه اتفاق 
افتاد، متوقف شد و با جلساتی که با وزارت ورزش داشتیم، قرار بر این 
شد که با فدراسیون و بازیکنان هماهنگی های لازم صورت گیرد. هیچ 
مشکلی برای بازیکنان تا پایان فصل جاری وجود ندارد و این افراد 
می توانند در تیم هایشان ادامه فعالیت داشته باشند. بنابراین بازیکنان 
ملی پوشی که مشمول سربازی شده اند، با مجوز سازمان نظام وظیفه 
تا پایان فصل مجاز به همراهی تیم های کنونی خود خواهند بود.« 
با این حال، گویا عمری تصمیم قطعی خود را گرفته و این بازیکن 
سرخ پوشان قصد دارد در همین نیم فصل با جدایی از پرسپولیس 
راهی ملوان شده تا مرحله سربازی اش را زودتر به سرانجام برساند. 
او می خواهد زیر نظر مهدی تارتار آغاز کند و به این شــکل هرچه 
سریع تر به وضعیت سربازی اش نیز سامان دهد و از معافیت شکل 
گرفته تا پایان فصل جاری استفاده نبرد. با این شرایط عمری را باید 
جداشده قطعی پرسپولیس نامید و حتی یحیی گل محمدی گزینه 
جانشینی او را نیز در نقل و انتقالات زمستانی انتخاب کرده و با باشگاه 
برای پیگیری مذاکره و تقویت تیم صحبت داشته است. البته عمری 
همچنان با پرسپولیس قرارداد دارد و بعد از گذراندن دوران سربازی 

باز هم باید به پرسپولیس برگردد.

تیم ملی فوتبال کشورمان، در حالی خود را برای 
حضور در جام ملت های آسیا آماده می کند که امیر 
قلعه نویی در فاصله دو هفته مانده تا آغاز این رقابت ها، 
فهرســت اولیه و ۲۷ نفره اش را اعلام کرد. فهرست 
نهایی تیم ملی فردا اعلام خواهد شد و از این لیستی 
که اعلام شــده، نام یک بازیکن خط خواهد خورد. 
لیســتی که نکات مختلف و مهمی را در دل خود 
دارد. از خط خوردن قطعی احمد نوراللهی و دعوت 
نشدن علی کریمی تا دعوت دوباره از مهدی قایدی 
که در این گزارش به بررسی آن پرداخته ایم. با این 
حال، باید امیدوار بود که تیم ملی با این نفرات بتواند 
در جام ملت ها به موفقیت برســد و برای کشورمان 

افتخار آفرینی کند.
 فهرست ۲۷ نفره دعوت شده به تفکیک پست ها

دروازه بانان: علیرضا بیرانوند )پرسپولیس(، سید 
پیام نیازمند )ســپاهان( و سیدحســین حسینی 
)اســتقلال(. مدافعان وسط: ســیدمجید حسینی 
)کایسری اســپور(، شــجاع خلیل زاده )تراکتور(، 
محمدحسین کنعانی زادگان )پرسپولیس( و سامان 
فــلاح )گل گهر(. مدافعان راســت: صادق محرمی 
)دینامو زاگــرب(، رامین رضاییان و آریا یوســفی 
)ســپاهان(. مدافعــان چپ: احســان حاج صفی و 
میلاد محمدی )آ.ا.ک(. هافبک های دفاعی: سعید 
عزت اللهی )وایله(، روزبه چشمی )استقلال( و امید 
ابراهیمی )الشــمال(. هافبک های میانی- هجومی: 
سامان قدوس )برنتفورد( و محمدجواد حسین نژاد 
)سپاهان(. وینگرها: علیرضا جهانبخش )فاینورد(، علی 
قلی زاده )لخ پوزنان(، محمد محبی )روستوف(، مهدی 
قایدی )اتحاد کلباء( و مهدی ترابی )پرسپولیس( و 
مهاجمان: مهدی طارمی )پورتو(، سردار آزمون )رم(، 
کریم انصاری فرد )اومونیا( رضا اسدی و شهریار مغانلو 

)سپاهان(.
 پورعلی گنجی، همراه ویژه

با پیشنهاد قلعه نویی و موافقت فدراسیون فوتبال، 
مرتضی پورعلی گنجی مدافع پرســپولیس که در 
تورنمنت اردن و در بازی تیم ملی مصدوم شد و تا 
چند ماه دیگر از میادین دور است، در جام ملت های 

آسیا تیم ملی را همراهی خواهد کرد.
 سپاهان بیشترین سهمیه را دارد

این لیســت نشــان می دهد کــه 1۳ بازیکن از 
بازیکنان داخلــی و 1۴ نفر از لژیونرها به تیم ملی 

دعوت شــده اند. بیشترین سهم در بین باشگاه های 
داخلــی و خارجی به ســپاهان اختصاص یافته که 
شش بازیکن آن به تیم ملی دعوت شده اند. این در 
حالی است که پرسپولیس سه بازیکن و استقلال دو 
بازیکــن در تیم ملی دارند و تراکتور و گل گهر هم 
هر کدام یک بازیکن در تیم ملی دارند. آ.ا.ک هم در 
بین تیم های خارجی که دو مدافع چپ ایرانی دارد، 
سهم قابل توجهی در جام ملت ها خواهد داشت. به 
غیر از این تیم یونانی، سایر لژیونرها هم از لیگ های 
ترکیه، کرواســی، قطر، دانمارک، انگلیس، روسیه، 
امارات، پرتغال، هلند، لهستان، ایتالیا و قبرس هستند.

ابراهیمی مسن ترین و حسین نژاد جوان ترین
لیســت تیم ملی در حالی اعلام شده که در بین 
بازیکنان دعوت شده به اردو، تنها نام سه بازیکن زیر 
۲۳ ســال دیده می شود. در این بین دو بازیکن ۲5 
ساله هستند، 10 بازیکن زیر ۳0 سال حضور دارند 
و 1۲ بازیکن هم از مرز ۳0 ســالگی عبور کرده اند. 
جوان ترین بازیکنی که سرمربی تیم ملی در لیستش 
قرار داده حســین نژاد ۲0 ساله است و مسن ترین 
بازیکن دعوت شــده به تیم ملی هم امید ابراهیمی 
۳۶ ساله است. با این توضیحات میانگین سنی تیم 
ملی برای حضور در جام ملت ها ۲۸.۶ خواهد بود. 

نفرات غایب
برخلاف فهرســت ۲5 نفره قبلی تیم ملی ایران 
در مرحله نخست مقدماتی جام جهانی ۲0۲۶، نام 
بازیکنانی مثل محمد دانشگر )سپاهان(، محمدامین 
حزباوی )السد(، علی کریمی )کایسری اسپور(، احمد 
نوراللهی )الوحده( و مهرداد محمدی )استقلال( در 
لیست نفرات تیم ملی دیده نمی شوند. وحید امیری 
ستاره پرسپولیس هم که پیش از این مصدوم شده 
بود، نتوانست به مرز آمادگی برسد و جام ملت ها را 

از دست داد. 
احمد نور دعوت نشد

نام نوراللهی در حالی در بین نفرات دعوت شده 
دیده نمی شود که پس از حاشیه هایی که قبل از بازی 
با هنگ کنگ در تهران به وجود آمد، قلعه نویی او را 
خط زد و تیم ملی بدون او راهی ازبکستان شد. اما 
پس از آن و با درخشش خوبی که نوراللهی در لیگ 
امارات و در ترکیب الوحده داشت، به نظر می رسید 
او دوباره ملی پوش شود اما این اتفاق نیفتاد تا احمد 
نور که در چند سال اخیر پای ثابت اردوها و بازی های 

تیم ملی بود، جام ملت ها را از دســت بدهد و ایران 
بدون این بازیکن آماده راهی قطر شود.

 خبری از کریمی هم نیست
یکی دیگــر از بازیکنانی که نامش در این جمع 
دیده نمی شــود، کریمی است. هافبکی که در جام 
جهانی ۲0۲۲ برای ایران به میدان رفت اما در بازی 
با ازبکستان نمایش خوبی نداشت و در نهایت نظر 
مثبت قلعه نویی را به خود جلب نکرد تا این بازیکن 
کایسری اســپور هم یکی دیگر از غایبان تیم ملی 

در قطر باشد.
 قایدی به تیم ملی بازگشت

یکی از شــگفتی های این فهرســت، دعوت از 
قایدی است؛ بازیکنی که در ماه های اخیر جایی در 
فهرست تیم ملی نداشت و به نظر می رسید در جام 
ملت ها هم غایب باشد اما این ستاره سابق استقلال 
پس از درخشش در اتحاد کلباء دوباره به تیم ملی 
رســید و باید دید در قطر می تواند در ترکیب تیم 
ملی به میدان برود یا نیمکت نشــین خواهد بود. به 
نظر می رسد قایدی جایگزین مهرداد محمدی شده 
که در استقلال هم چندان مؤثر ظاهر نشده است. 

دعوت از آقای گل لیگ
شهریار مغانلو که آخرین بار در اردوی فروردین ماه 
در تیم ملی حاضر بود، پس از درخشش در سپاهان و 
رسیدن به صدر جدول گلزنان لیگ برتر با ۹ گل زده، 
دوباره در فهرست قرار گرفته و باید دید در ترافیک 

مهاجمان به او بازی خواهد رسید یا خیر.
 دعوت عجیب قلی زاده

نام قلی زاده در حالی در فهرست تیم ملی دیده 
می شــود که او در این فصل فوتبــال اروپا به علت 
مصدومیت دقایق کمی به میدان رفت و بازی های 
زیادی را از دست داده است. قلی زاده مجموعاً ۲۴۸ 
دقیقه در این فصل به میدان رفته که کمتر از مجموع 
دقایق سه بازی فوتبال است. او نه گلی برای لخ پوزنان 
زده و نه پاس گلی داده که نشان می دهد فاصله زیادی 
از شرایط ایده آل خود دارد اما در لیست قلعه نویی 

قرار گرفته که در نوع خود عجیب به نظر می رسد.
 خط خوردن حزباوی و دعوت فلاح

یکی دیگر از نکات عجیب این فهرســت دعوت 
نشــدن حزباوی مدافع جوان و لژیونر فوتبال ایران 
است؛ بازیکنی که در اردوهای اخیر تیم ملی حضور 

داشت ولی به او بازی نمی رسید. .

تیم ملی فوتبال 
کشورمان، در حالی 
خود را برای حضور 
در جام ملت های 
آسیا آماده می کند 
که امیر قلعه نویی 
در فاصله دو هفته 
مانده تا آغاز این 
رقابت ها، فهرست 
اولیه و 27 نفره اش 
را اعلام کرد.

پیش به سوی جام ملت های آسیا



M A R Z E E G H T E S A S D

 | صاحب امتیاز : 
موسسه مطبوعاتی  دانش پیام بامداد نوین 

 |  مدیر مسوول :
معصومه فلاح 

 |  تحریریه  : 
 تینا حسن پور ، الهه آذری

سیدمحمد قیصری، محمود رضایی 
  |  سازمان آگهی ها :

 مصطفی عبدالملکی 
 | نشانی :

تهران ،  بلوار مرزداران ،خیابان ایثار، انتهای کوچه 
مالک پلاک ۶1 طبقه دوم

 | کد پستی 1463755747
 |  تلفن و  نمابر  )021( 44202930  

  | سازمان آگهي ها:  49105555-021 
 | چاپ : انتشارات آمو     

 |  فنی :
 رضا مظفری 

|  روابط عمومی :
 مختار ربیعی 

|  صفحه آرایی:

 رضا رجبی 
|  مسول امور مشترکین : 

ابوالفضل حسین زاده 

بازی های رایانه ای فرصتی برای آموزش و درمان افراد خاصبازی های رایانه ای فرصتی برای آموزش و درمان افراد خاص

حمایت وزارت فرهنگ از طرح های کاربردی بازی ها
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در آیین پایانی ششــمین دوره 
 بین المللــی جایزه بازی های جدی گفت: مــا در وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی بنای خود را در ســه حوزه مهم هدفگذاری کرده و 
نگاهمان با فناوری نوین در حوزه فرهنگی و هنری درهم آمیخته 

است.
محمدمهدی اسماعیلی با تأکید بر این مطلب، افزود: به کار گیری 
و اســتفاده از شــیوه های جدید برای ایجاد حکمرانی گسترده در 

حوزه فرهنگ و هنر ضروری است.
وی در عین حال تصریح کرد: در وزارت فرهنگ به زودی تغییرات 
مهمی در حوزه فناوری های نوین و فضــای مجازی ایجاد خواهد 

شد.
اســماعیلی گفت: از دیگر حوزه های مهم بخش بازی هاســت که 
طبــق آخرین پیمایش های بنیاد بازی هــای رایانه ای بیش از ۳۴ 
میلیون بازیکن داریم که ۴ میلیون بازیکن حرفه ای هســتند که 
بیش از ۲1 ســاعت در هفته بازی می کننــد و این امر یک فرصت  

به شمار می آید.
وزیر فرهنگ  و ارشاد اسلامی افزود: یکی از بخش های حائز اهمیت 
جشنواره، بازی هاســت و ما برای تحقق اهداف خود در این حوزه 
نیازمند همراهی  دانشــگاه هســتیم و وزارت فرهنگ هم آماده 

حمایت از طرح های کاربردی دانشگاه های مختلف است.
وی با بیان اینکه از پایان نامه هــای در حوزه حکمرانی فرهنگی تا 
ســقف 50 میلیون تومان حمایت می کنیــم، گفت: جامعه هدف 
ما این اســت که دانشجویان  حضور داشته باشــند و فضای کار با 

مشارکت دانشگاهی، استادان و دانشجویان قوی تر شود.
رقابت ۸۴ بازی در رویداد ششم

مدیرعامل بنیاد ملی بازی های رایانه ای در این مراســم با اشاره به 
آثار رسیده به دبیرخانه جشــنواره  گفت: امسال ۸۴ عنوان بازی 
برای شرکت در این جشنواره ارسال شد که  از میان این تعداد بازی 
ارسال شــده، 15 بازی پس از طی 10 مرحله داوری در حوزه های 

تخصصی علمی و فنی به مرحله نهایی راه یافتند.
محمدامین حاجی هاشــمی گفت: علاوه بر این 15 بازی داخلی، 
یک بازی خارجی در بخش بین الملل به مرحله نهایی این جشنواره 
راه یافت و براساس داوری های انجام شده  بازی »الف باشی« حائز 

رتبه برتر و برنده ۸0 میلیون تومان هدیه نقدی شد.
به گفته مریم طباطبایی مدیر اســتودیو مندی  از قم هدف از این 
بازی آموزش الفبا به کودکان است البته  در کنارآن مفاهیم دیگری 

مانند کمک کردن، صرفه جویی در مصرف آب و غیره گنجانده
شده است.

حرکت رو به رشد بازی های جدی
ابوالفضل سجادی داور ششمین دوره بازی های جدی معتقد است

بازی های جدی در کشــور روند رو به توسعه و رشد را طی می کند 
به طوری کــه حتی محصولاتی کــه در دوره های قبل شــرکت 
کرده بودند، به روزرسانی شــده و دوباره در ششمین دوره رویداد 
بازی های جدی شــرکت کردند و در بخش توســعه این بازی ها 
صاحب رتبه برتر )مانند بازی راه ابریشــم( شدند. سجادی گفت: 
اگر بتوانیم این مسیر رو به رشد را ادامه دهیم محصولاتی خواهیم 
داشــت که در آموزش، صنعت و درمان تأثیــرات جدی  و اثرگذار 

داشته باشند.
 وی با اعلام رضایت نسبی از بازی های جدی ارائه شده در این دوره 
از رویداد گفت: محصولاتی که ارائه شــدند برای جشنواره طراحی 
و ساخته شــده بودند و از این رو با صنعتی شدن و استفاده عموم 
از آنها فاصله دارند ولی در مســیر درســتی قرار دارند و می توان با 

تکمیل آن محصول را صنعتی ساخت.
سجادی در پاســخ به این سؤال که برای ارائه بازی های بهتر به چه 
مواردی باید بیشتر توجه شــود، افزود: مهمترین موضوع آموزش 
نیروی انسانی و مهارت بخشیدن به آنها برای تولید این محصولات 

است.
در چند سال اخیر با مهاجرت نیروی انسانی حوزه بازی ها با کمبود 

نیروی انســانی مواجه است و همین جشــنواره و رویدادهایی که 
دانشجویان در آن حضور دارند می تواند مشوقی برای تربیت نیروی 
تازه نفس باشــد که بتوانند جای خالی در این حوزه را پر کنند، تا 
بتوانیــم در آینده بازی های بهتر و باکیفیت تــری را تولید کرده و 

راهی بازار کنیم.
وی درباره بازارســازی و تجاری ســازی هم اعتقــاد دارد که باید 
تولیدکنندگان بازی های جدی به المان هایی که برای بازارسازی 
و تجاری سازی نیاز اســت توجه ویژه کنند. تجاری سازی از خود 
محصول شروع می شــود؛ به این ترتیب که بازی سازان باید توجه 
کنند بازی ای که تولید خواهد شــد قابلیت تجاری سازی دارد یا 

خیر.
بازی جدی برای مخاطبان خاص

محمد علی حمیدی آزاد کارشناس تولید بازی های رایانه ای کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان با بیــان اینکه این کانون برای 
پنجمین بار اســت که در برگزاری رویداد بازی های جدی با بنیاد 
ملی بازی های رایانه ای همکاری دارد، گفت: علت حضور این کانون 
هم شناسایی اســتعدادهای نوظهور حوزه بازی سازی جدی است 
که با هدف تأکید بر تولید بازی های آموزشی و درمانی است. از این 
رو با شــرکت در این رویداد این دسته از اهداف را دنبال می کند تا 

گام های مؤثری در این زمینه برداشته شود.
وی با اشاره به اینکه کیفیت بازی های این دوره نسبت به دوره های 
قبل بهتر بود، افزود: بازی های جدی از ایــن نظر برای این کانون 
دارای اهمیــت اســت که به گروه هــای مخاطبان خــاص مانند 
نابینایان، اوتیسم، ناشنوایان و... اهمیت می دهد. گروهی که برای 
ورود بخش خصوصی به این حوزه و ســاخت این دسته از بازی ها 
مقرون به صرفه نیســت؛ از این رو کانون در این زمینه ورود کرده 
است. در واقع نقش کانون این اســت در قالب حامی حضور یابد و 
از این دســته بازی ها و بازی سازها حمایت کند و با تولید محتوای 
خوب و ســالم به کمک آموزش و درمان گروه های خاص بپردازند.

حمیدی آزاد، بازی های جدی را پل ارتباطی بین مطالعات علمی، 
دانشگاهی و بازی ســازی عنوان و اظهار کرد: این دسته بازی ها به 
کار علمی و تحقیقاتی بیشــتری نیاز دارد؛ وقتی بازی را  به صورت 
جدی به عنوان هدف رصد می کنیم دلیلش این است که از طریق 
علمی طی شــده و می خواهد برای کودکان نابینا و اوتیســم بازی 
مهارتی، آموزشــی و حتی درمانی بســازد. از این رو باید یک تیم 
علمی در کنار این بازی ها قرار داشــته باشــد تا به نتیجه دلخواه و 
کاربردی برســد. وی درباره خروجی این دوره از بازی های جدی 
گفت: کارهای این رویداد نســبت به دوره هــای قبل خیلی بهتر 
شده است. بنیاد ملی بازی های رایانه ای در سال های قبل گام های 
اولیه در زمینه بازی های جدی برداشــته بود که محصولات خیلی 
قانع کننده نبود چون بیشتر بازی ها بر مبنای برنامه نویسی بود و 
نــه بر پایه علمی و تحقیقاتی ولی در ایــن دوره بحث های علمی و 

تحقیقاتی بازی ها بهتر شده است.
این کارشناس درباره اینکه برای داشتن بازی جدی باکیفیت چه 
مواردی باید رعایت شود، گفت: در واقع بازی باید متناسب با هدف 
خاص باشد و تیم علمی پشت این بازی باشد. مشاوره علمی خوب 
بگیرد؛ تا مخاطب هدف را قانع کنــد و در درمان و آموزش جامعه 

هدف استفاده شود.
»هوشا« نشان بازی های شناختی

مهدیه کرمــی دبیر اجرایی علوم فناوری های شــناختی معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری که در برگزاری ششمین دوره 
بازی های جــدی با بنیاد ملی بازی های رایانــه ای همکاری دارد، 
گفت: یکی از اهداف ســتاد توســعه علوم فناوری های شناختی 
معاونت علمــی و فناوری ریاســت جمهوری، ارتقای ســلامت 

شناختی جامعه است.
عملکردهای مغزی مهمترین سرمایه عملکردی هر جامعه است؛ 
از این رو مهم است که این ســرمایه های شناختی را ارتقا دهیم و 
یکــی از ابزارهای کارآمد در این مقوله، بازی ها هســتند به همین 

دلیل ما سراغ
بازی های توانمندساز در این حوزه رفتیم.

کرمی با بیان اینکه بازی های جدی در توانمندبخشــی اختلالاتی 
مانند اوتیســم و ارتقای توانمندی افراد میانســال و سالمند هم 
مؤثر هستند، افزود: این ســتاد از بازی های شناختی که زیرگروه 
بازی های جدی اســت، حمایت می کند؛ از ایــن رو در این زمینه 
کارگروهی را شــکل داده ایم به نام نهاد »اعتبــار بخش بازی ها و 
بسته های شــناختی« و با کانون فکری کودکان و نوجوانان و بنیاد 
ملی بازی هــای رایانه ای همکاری داریم و در این کارگروه نشــان 
»هوشا« )شبیه هدهد( را طراحی کرده ایم و به بازی های منتخب 

اعطا می کنیم.

اوایل دی ماه با قطار عازم همدان شــدم، شــهری که دیگر وطن دوم من شده است. چند 
سال پیش که مرحوم پرویز اذکایی تلفن کرد و از من خواست ریاست هیأت امنای موقوفه 
فرهنگی وی را عهده دار شــوم، برای ادای دین و انجام این خدمت فرهنگی، اعلام آمادگی 
کردم. دو ماه پیش، با تشــکیل شــورای علمی جایزه در تهــران، آیین نامه اعطای جایزه، 

بررسی و بعد به تصویب هیأت امنای موقوفه رسید.
در این ســفر یک ونیم روزه، با تنی چند از دوستان استاد اذکایی دیدار و مذاکره داشتم. به 
لطف حسین زندی مدیر نشــریه همدان نامه به کتابفروشی مهدی رفتیم. مهدی به خیال، 
مؤلفی است که به ســبک قدما هم کتاب می فروشد و هم نویســنده ای است سخن سنج. 
درگذشــته به این افراد ورّاق می گفتند. چند کتــاب از اذکایی را چاپ کرده و خود صاحب 
چندین اثر است. دســتخطی هم از آن مرحوم دیدم که اجازه چاپ مکاتبات و نامه هایش 
را به او داده اســت. تشویقش کردم آماده کند تا برای سالگرد استاد اذکایی چاپ و رونمایی 
کنیم. جشن نامه ای هم در زمان حیات اســتاد آماده کرده بود که مشمول مرور زمان شده 
و مانند خیلی جشــن نامه های دیگر، تبدیل به یادنامه شــده و قرار شد آن را هم آماده نشر 
کند. سپس به دفتر هفته نامه همدان نامه رفتیم. حسین زندی علاوه بر این نشریه، انجمن 
ادبی شــاهنامه خوانی چکاد را هم اداره می کند. ناشر است و خوش قلم. مدام در شهر کتاب 

همدان، نشست های رونمایی کتاب برپا می کند؛ وجودش مغتنم است.
قبل از بازگشت، ســاعتی در کتابخانه تخصصی مرحوم اذکایی با خانم دکتر زارعی متولی 
خدوم موقوفه گفت و گو کردم، مدتی بود که سراغ ترجمه قانون مسعودی را می گرفتم، اما 
اظهار بی خبری می شــد. یادش بخیر مرحوم صنعتی زاده از اذکایی خواســته بود که آن را 
ترجمه کند. گاهی بنده هم پیگیری می کــردم. گلایه صنعتی بالا گرفت و نامه ای را چاپ 
کرد؛ البته خبر نداشت که اذکایی تا یک سوم کتاب را که حدود ۴00 صفحه ای خواهد شد، 
همراه با تعلیقاتی ترجمه و تألیف کرده است. قرار شد دوستان در موقوفه همت کنند و این 
یادگار ابوریحان بیرونی را هم آماده نشــر ســازند. بلافاصله در زیر عنوان که به خط زیبای 
اذکایی بود، افزودم: »تقدیم به همایون صنعتی زاده که ترجمه این کتاب را به من )اذکایی( 
سپرد و بخشــی از هزینه ترجمه را پرداخت نمود.« بحمدالله توفیق شد در این سفر کوتاه 
به دیدار یار دیرین آن مرحوم، استاد علیرضا ذکاوتی قراگزلو مؤلف، محقق و مترجم متون 
عربی بروم. با اینکه ایشــان سال هاســت از رنج دیالیز در شکنجه اســت و با درد آن مدارا 
می کند و با دارو مداوا، هنوز در غم فراق دوست می نالد. نام اذکایی که رفت، نتوانست اندوه 
خود را پنهان کند و اشک بر گونه های تکیده اش جاری شد. گزارشی از جایزه اذکایی دادم 

گفت مگر شما که دوست او بودید، با این جایزه یاد ایشان را حفظ کنید.

پیرمرد با آن ســبیل فتوژنیک و لهجه شــیرین بلوچی از ردپا می گوید، ردپای انسان، حالا 
عاشق باشد یا قاتل، ردپای حیوان، به چراگاه برود یا قربانگاه، ردپاهایی که با هم فرق دارند و 
از هرکدامشــان چیزهایی می توان فهمید. او می گوید رد پا، رد حال آدم هاست و رنج آنها در 
ردشان پیداســت. و اینکه »هیچ کسی گم نمی شــود، فقط پیدا نمی شود«.همین جملات 

ابتدایی و تصاویر تلماسه های بیابان، نوید یک مستند خاص را می دهد.
محمدرضا خوش فرمان در جشنواره شانزدهم سینما حقیقت نیز با مستند »اسپانک« و پیش 
از آن هم با »تیاب« علاقه مندی خودش را به خرده فرهنگ های جنوب شرق ایران نشان داده 
بود، او این بار هم با همان شاعرانگی که در پرداختن به رخدادها و گفتار متن از او سراغ داریم، 

سوژه ای بکر و جذاب را موضوع خود قرار داده است.
»پدَگِر« هم یک اثر قوم شناســانه و اجتماعی است که به بهانه حرفه ســوژه خود، از اقوام و 
طوایف سیستان وبلوچستان و ویژگی  هرکدام می گوید و هم پرتره ای انسان شناسانه ای است 
کــه احوال درونی یک پیرمرد بلوچ را بیان می کند که بعــد از عمری عزت و ردگیری اموال و 
اشخاص مفقود، حالا دارد بینایی اش را از دست می دهد. مستند به آرامی و سرصبر یک انتقال 
را در میانه راه انجام می دهد، انتقال از مســائل اجتماعی به شخصی و از قوم نگاری به احوال 
عاشقانه یک پیرمرد که هرچه بوده در پی گمشده دیگران رفته و حالا که سویی در چشمانش 
نمانده، در یک سفر آفاقی و انفسی به دنبال معشوق خود هر ردپایی را به دقت نگاه می کند. در 
همین  گذار است که صداهایی از میانه راه، پدگر را به راهی می خواند که انتهایش پیدا نیست. 
نواهای عاشــقانه ای که پیرمرد ردگیر در راه با پس زمینه صدای تنبورک بلوچی می خواند، 
شرح درد است، شــرح فراق، این ضرباهنگ صدای پای معشوق اســت که در قالب نت ها و 
زخمه ها شنیده  می شود. مســتند »پدگر« آخرین ساخته خوش فرمان، پر است از اشارات و 

تمثیل هایی که مستند را بدل به یک اثر هنری رازآلود کرده است.
تصاویری که هم از زوایای خاص و با تأکید بر جزئیات گرفته شده و هم در نماهای باز، عظمت 
زیســت بوم جنوب شرق ایران از بیابان تا دریای عمان را نشــان می دهند، حاصل کار بهروز 
بادروج هستند که با دیدنشان گویی قاب به قاب یک آلبوم زیبا را تورق می کنیم. طراحی صدا 
و صداگذاری درخور تحسین حسن شــبانکاره نیز یک عنصر دیگر جذابیت مستند است و 
حتماً دیگر عوامل نیز هر کدام نقش خود را بخوبی ایفا کرده اند که ما با یک کل به هم پیوسته 

و تأثیرگذار مواجهیم.
مســتند بلند »پدگر« در کنار دیگر آثار خاص جشنواره هفدهم »سینما حقیقت« توانست 
نگاه های سخت پسند مخاطبان و منتقدان سینمای مستند را به خود جلب کند و با نوع نگاه 
خاصی که ارائه داد، جایزه ویژه دبیر جشــنواره را همراه با مســتند »رزیدنت« به کارگردانی 
امیر محمد کوچک زاده از آن خود کرد. همچنین در فهرست فیلم هایی که در سایت هاشور 

فرصت اکران آنلاین داشتند، مستند »پدگر« یکی از پرمخاطب ترین آثار بود.
این همه نشــان از آن دارد که نگاه خاص در پرداختن به موضوع های نو و بدیع، اگر با تکنیک 
درست همراه باشد و فیلمساز در همه ابعاد بتواند آنچه را در نظر دارد با حداکثر توان خود به 
تصویر بکشــد، نتیجه مقبول خواهد بود.اتفاقی که برای مستند »پدگر«، ساخته محمدرضا 

خوش فرمان به نیکی رخ داده است.

روایتی از دیدار با یار دیرین

پیرمرد و ردپا


